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Magia Świąt  
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RODZINNIE, SMACZNIE I ARTYSTYCZNIE – TAK BYŁO PODCZAS WIGILII MIEJSKIEJ W GRÓJCU. 
W NIEDZIELĘ, 15 GRUDNIA MIESZKAŃCY GMINY GRÓJEC SPOTKALI SIĘ NA RYNKU,  
ABY WSPÓLNIE UCZESTNICZYĆ W COROCZNYM SPOTKANIU PRZEDŚWIĄTECZNYM.

Boże Narodzenie, jedno 
z najważniejszych świąt 
chrześcijańskich, to czas 
refleksji, rodzinnych spotkań 
i obdarowywania się prezentami. 
Jego korzenie sięgają głęboko 
w historię, a obchody różnią 
się w zależności od kultury 
i kraju. Jednak pewne elementy 
są uniwersalne i łączą ludzi 
na całym świecie.

ŚWIĘTA PEŁNE TRADYCJI

W  Polsce to  bez wątpienia jedno 
z  najbardziej wyczekiwanych świąt 
w roku. Dzieci wyczekują na Święte-
go Mikołaja z prezentami, zostawia-
jąc przy choince mleko, ciasteczka 
i obowiązkowo marchewkę dla reni-
fera Rudolfa, a dla dorosłych to czas 
refleksji, zadumy i odpoczynku.

W  niedzielne popołudnie na  gró-
jeckim rynku panowała prawdzi-
wa świąteczna atmosfera. Od  go-
dziny 15:00 mieszkańcy mogli 
uczestniczyć we  wspólnym kolędo-
waniu wraz z Chórem „Fletnia Pana” 
i Chórem Miasta Grójec. Nie zabrakło 
również podniosłego momentu skła-
dania życzeń i  dzielenia się opłat-
kiem, który rozdawali burmistrz 
Dariusz Gwiazda, jego zastępca Ja-
rosław Rupiewicz, przewodniczą-
ca grójeckiej rady miejskiej Dorota 
Niedbała oraz dyrektor Grójeckiego 
Ośrodka Kultury Monika Woźniak.

Święta to dla mnie przede wszyst-
kim tradycja. Lubię zachowywać 
stare zwyczaje, takie jak przygoto-
wywanie dwunastu potraw czy ko-
lędowanie. To łączy mnie z przeszło-
ścią i  daje poczucie przynależności 
– opowiadała nam na  rynku jedna 
z mieszkanek, pani Barbara.

ŚWIĄTECZNE ATRAKCJE

Na  najmłodszych czekały atrakcje 
w  postaci wizyty Świętego Mikoła-
ja z workiem pełnym prezentów oraz 
warsztatów plastycznych przygoto-
wanych przez animatorów firmy Fe-
xtron. Miłą niespodzianką była obec-
ność świątecznie ozdobionego wozu 
Ochotniczej Straży Pożarnej w  Grój-
cu. Równolegle do  wydarzenia, 
na  Placu Wolności trwał kiermasz. 
Mieszkańcy mieli okazję zakupić uni-
kalne prezenty i  wyroby świąteczne 
wykonane przez lokalnych twórców.

SKRADLI SERCA

Jedną z  największych atrakcji wie-
czoru był koncert Big Bike Orche-
stra, który skradł serca publiczno-
ści. Energia bijąca od  zespołu, była 
zaraźliwa. Sześciu muzyków, jeden 
wielki rower i  mnóstwo pozytyw-
nych emocji – tak w jednym zdaniu 
można opisać ten pop-folkowy band 
założony 2021 roku w Bydgoszczy.

Półfinaliści XIII edycji Mam Ta-
lent rozpoczęli swój występ od ma-
newru swoim „Mechanicznym 
Rudolfem” (tak nazywali swój 
6-osobowy rower) wokół świątecz-
nych iluminacji zdobiących płytę 
grójeckiego rynku, a  następnie za-
parkowali swój wehikuł przy sce-
nie. Muzycy rozgrzali publiczność 
autorskim aranżacjami świątecz-
nych hitów muzycznych.

Miejska Wigilia w  Grójcu to  wy-
darzenie, które na  stałe wpisało 
się w  kalendarz imprez miejskich. 
Dzięki zaangażowaniu organizato-
rów, mieszkańców i licznych wolon-
tariuszy, co roku możemy doświad-
czyć niepowtarzalnej atmosfery 
świątecznej.

SW

Fotorelacja na stronie 10
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Aktywność seniorów w Gminie Grójec  
– zakończenie zajęć współfinansowanych  
przez Samorząd Województwa Mazowieckiego
Zakończyły się zajęcia ruchowo-
kondycyjne w ramach projektu 
„Aktywni Seniorzy z Gminy 
Grójec”, współfinansowanego 
ze środków Samorządu 
Województwa Mazowieckiego. 
Inicjatywa, zainspirowana przez 
Grójecką Radę Seniorów, była 
skierowana do mieszkańców 
gminy w wieku powyżej 60 lat, 
a jej głównym celem było wsparcie 
aktywizacji osób starszych, 
zapobieganie wykluczeniu oraz 
poprawa jakości ich życia.

Projekt objął 150 seniorów, którzy 
z  entuzjazmem zaangażowali 
się w różnorodne zajęcia popra-

wiające kondycję fizyczną i  umysło-
wą. Od marca do października 2024 r., 
uczestnicy korzystali z  zajęć gimna-
stycznych, jogi, ćwiczeń izometrycz-
nych oraz treningów umysłowych. 
Spotkania odbywały się we  współ-
pracy z Grójeckim Ośrodkiem Kultury, 
Grójeckim Ośrodkiem Sportu i Rekre-
acji oraz Klubami Seniora.

Program aktywizacji ruchowej 
obejmował m.in. 50 godzin gimnasty-
ki ogólnej w dwóch grupach, 30 godzin 

gimnastyki izometrycznej, 37 godzin 
jogi oraz 50 godzin treningów umy-
słowych. Dzięki temu seniorzy zyska-
li lepszą sprawność fizyczną i  moto-
ryczną, wzmocnili układ mięśniowy 
oraz kostny, a  także podnieśli swoją 
odporność psychiczną i fizyczną. Jak 
zauważyli uczestnicy, regularna ak-
tywność fizyczna przyniosła im tak-
że wiele korzyści zdrowotnych, takich 
jak zmniejszenie ryzyka chorób, po-
prawa kondycji sercowo-naczyniowej, 

podniesienie odporności oraz lepsze 
samopoczucie.

Seniorzy podkreślają, że  udział 
w zajęciach przyniósł im nie tylko ko-
rzyści zdrowotne, ale również wpły-
nął pozytywnie na ich samopoczucie 
psychiczne i  społeczne. Częste spo-
tkania w gronie rówieśników sprzyja-
ły integracji, pozwalały wymieniać się 
doświadczeniami oraz wspólnie cie-
szyć się aktywnością.

UGIM
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Trwa remont zabytkowej Szkoły 
Podstawowej nr 3 w Grójcu
10 PAŹdzIeRNIKA 2024 R. 
POdPISANO uMOWĘ 
NA KOMPLeKSOWY 
ReMONT eLeWACJI 
BudYNKu PuBLICzNeJ 
SzKOŁY POdSTAWOWeJ NR 
3 IM. KS. PIOTRA SKARGI, 
OBeJMuJĄCY TAKŻe 
ReMONT zeWNĘTRzNYCH 
SCHOdÓW. WYKONAWCĄ 
PRAC JeST FIRMA ART-
ReKO PROJeKT SP. 
z O.O. ReALIzACJe 
SP.K. z WARSzAWY, 
SPeCJALIzuJĄCA SIĘ 
W ReNOWACJI zABYTKÓW.

Budynek PSP nr 3 ma  wyjąt-
kową wartość historycz-
ną. Powstał przed rokiem 

1860 jako część kompleksu car-
skich koszar oraz cerkwi. To  świa-
dectwo przeszłości, które do  dziś 
pełni ważną funkcję w  życiu edu-
kacyjnym miasta. Zakres prac 
obejmuje  m.in. prace rozbiórkowe 
i  przygotowawcze, remont tynków 
oraz cokołów. Szczególną uwagę 

poświęcono schodom zewnętrz-
nym, które zostaną wykonane 
z granitu, co wpisuje się w dbałość 
o trwałość i estetykę historycznego 
budynku.

Wykonawca ma  13 miesięcy 
na  zakończenie prac od  dnia pod-
pisania umowy. Koszt inwestycji 
wynosi 743 788,68  zł, z  czego 500 
000 zł pochodzi z dofinansowania 
w  ramach Rządowego Programu 

Odbudowy Zabytków Polski Ład. 
Dzięki tej inwestycji budynek szko-
ły zyska nowy, estetyczny wygląd, 
który będzie harmonizował z  jego 
historycznym charakterem. Odno-
wiona szkoła będzie dalej służyć 
naszym mieszkańcom, wzmacnia-
jąc więzi w  przyjaznej i  ciepłej at-
mosferze, z której słynie Publiczna 
Szkoła Podstawowa nr 3 w Grójcu.

UGIM 

Przebudowa ul. Radosnej i ul. We-
sołej w Grójcu – ruszyły prace

Są takie małe, może mniej 
znane uliczki w Grójcu, które 
również zasługują na uwagę. 
Ulice Radosna i Wesoła, choć 
kameralne, doczekają się 
modernizacji, która poprawi ich 
funkcjonalność i estetykę.

W  ramach inwestycji wy-
konane zostaną: roboty 
pomiarowe, roboty ziem-

ne, rozbiórkowe i  przygotowawcze, 
regulacja wysokościowa i  przesta-
wienie kolidującej infrastruktury, 
nowa nawierzchnia jezdni z  mie-
szanek mineralno-bitumicznych 

asfaltowych, chodniki i  zjazdy wy-
konane z kostki betonowej, budowa 
kanalizacji deszczowej, sanitarnej 
i sieci wodociągowej oraz nowocze-
sne oświetlenie uliczne oraz inne 
prace wykończeniowe, w  tym za-
gospodarowanie zieleni drogowej. 
Realizatorem zadania jest Przed-
siębiorstwo Robót Inżynieryjno-
-Drogowych w Grójcu Spółka z o.o. 
Koszt realizacji inwestycji to  1 035 
207,66  zł. Zgodnie z  podpisaną 
umową, prace mają zostać ukoń-
czone do 30 marca 2025 roku.

MATERIAŁY PRASOWE  
URZĘDU GMINY I MIASTA GRÓJEC
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ZAPRASZAMY
NA JEDENASTY

ORSZAK TRZECH KRÓLI
NAJWIĘKSZE W EUROPIE

JASEŁKA ULICZNE

6 STYCZNIA  2025  R .

„ K Ł A N I A J C I E  S I Ę  K R Ó L O W I E ! ”
G O D Z .  1 2 . 0 0  /  U R O C Z Y S T A  M S Z A  Ś W I Ę T A
W  K O Ś C I E L E  M I Ł O S I E R D Z I A  B O Ż E G O  W  G R Ó J C U

G O D Z .  1 3 . 0 0  /  R O Z P O C Z Ę C I E  O R S Z A K U  
P R Z Y  J A D Ł O D A J N I  C A R I T A S

G O D Z .  1 3 . 1 0  /  S C E N K A  1  -  W Y J Ś C I E  M A R Y I  B R Z E M I E N N E J
( P S P  N R  1  W  G R Ó J C U )

G O D Z .  1 3 . 3 0  /  S C E N K A  2  -  W A L K A  D O B R A  Z E  Z Ł E M
( S T U D I O  T E A T R A L N O - E D U K A C Y J N E  M A R I I  Q U O O S ,
S Z K O Ł A  T A Ń C A  E L I T E  D A N C E  C O M P A N Y  G R Ó J E C )

G O D Z .  1 4 . 0 0  /  P O K Ł O N  T R Z E C H  K R Ó L I  I  K O L Ę D O W A N I E  
Z  C H Ó R E M  M I A S T A  G R Ó J E C  I  C H Ó R E M  „ F L E T N I A  P A N A ”

D R O G I E  D Z I E C I !
W  t e n  m a g i c z n y  d z i e ń  m o ż e c i e  z o s t a ć

a s y s t e n t a m i  Tr z e c h  K r ó l i .
W  s t r o j a c h  p a s t u s z k ó w  i  a n i o ł k ó w

z a p r a s z a m y  d o  o r s z a k u .
C z e k a m y  n a  Wa s !

O R G A N I Z A T O R :  G R Ó J E C K I  O Ś R O D E K  K U L T U R Y

W S P Ó Ł O R G A N I Z A T O R Z Y :  P A R A F I A  P. W.  M I Ł O S I E R D Z I A  B O Ż E G O  W  G R Ó J C U ,

P A R A F I A  P W.  Ś W.  M I K O Ł A J A  W  G R Ó J C U ,  

C H Ó R  „ F L E T N I A  P A N A ” ,  C H Ó R  M I A S T A  G R Ó J E C ,

S T U D I O  T E A T R A L N O - E D U K A C Y J N E  M A R I I  Q U O O S ,  

S Z K O Ł A  T A Ń C A  E L I T E  D A N C E  C O M P A N Y  G R Ó J E C

O R S Z A K O W I  B Ę D Ą  T O W A R Z Y S Z Y Ć  S Z C Z U D L A R Z E  Z  G R U P Y  „ Ś W I E T L I K I  A T R A K C J E  C Y R K O W E ” .

Grójec

Włączenie światełek 
na rynku w Grójcu – 
magiczny początek świąt

W piątek, 6 grudnia, 
punktualnie o 18:00, 
Grójec rozbłysnął 
świątecznym 
blaskiem. 

Na  rynku wspólnie roz-
świetlono nową choin-
kę i  pozostałe dekora-

cje, wprowadzając wszystkich 

w  wyjątkowy klimat zbliżających 
się świąt. Zaproszenie przyję-
ło mnóstwo mieszkańców – dzie-
ci, młodzież, dorośli. Nie zabrakło 
też wyjątkowego gościa – Świę-
ty Mikołaj przybył na  wydarze-
nie, rozdając uśmiechy i  upomin-
ki najmłodszym. Rozświetlona 
choinka i migoczące ozdoby stwo-
rzyły niezwykłą scenerię, a ciepło 
obecności mieszkańców sprawiło, 
że ten wieczór na długo zapadnie 
w pamięci.
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Na ścianie kamienicy przy 
ul. Piłsudskiego w Grójcu, 
w sąsiedztwie urzędu gminy 
i miasta, powstał rekordowy 
„Historyczny mural miejski”. 
Mural ma 170 m² powierzchni 
i został wykonany przez 
lokalnego artystę – Sebastiana 
Krawczaka. 15 listopada odbyła 
się oficjalna prezentacja tego 
dzieła.

Na  zaproszenie burmistrza 
do  miasta przybyli wice-
marszałek woj. mazowiec-

kiego, Rafał Rajkowski i  dyrektor 
Delegatury w Żyrardowie Grzegorz 
Dobrowolski.

– Dosyć ciekawa okoliczność, 
mająca wiele wspólnego z  prze-
piękną historią miasta. Dzieło 
ma szanse zostać wpisane do księ-
gi rekordów Guinnessa […]. My, jako 
Samorząd Województwa Mazo-
wieckiego, dołożyliśmy swoją ce-
giełkę, współfinansując ten pro-
jekt. Myślę, że  to  będzie ciekawy 
element dla odwiedzających Gró-
jec – opowiadał podczas prezenta-
cji Rafał Rajkowski.

WYJĄTKOWA TECHNIKA

Przypomnijmy, że  wyjątkowość 
muralu podkreśla technika wyko-
nania. Całość została stworzona 
przy pomocy 175 ołówków grafito-
wych, 20 gumek i 42 puszek lakieru 
zabezpieczającego. Artysta tworzył 

swoje dzieło około miesiąca, pracu-
jąc od 2 do 5 godzin dziennie.

– Mural cieszy oko. Mieszkań-
cy podziwiają dzieło, robią so-
bie pamiątkowe zdjęcia. Chcieli-
śmy to zrobić na 600-lecie nadania 
praw miejskich miastu już 5 lat 
temu. Teraz, dzięki pomocy samo-
rządu województwa mazowiec-
kiego, udało się tego dokonać – 
opowiadał burmistrz Dariusz 
Gwiazda.

TRZECI MURAL NA TEJ 
ULICY

Dzieło Krawczaka to obraz grójec-
kiego rynku z 1967 roku, na którym 
można dostrzec słynny autobus 
„ogórek” i  budynek ratusza miej-
skiego. Artysta nieoficjalnie po-
bił rekord grupy 15 artystów z  Ar-
gentyny, pracując w  pojedynkę. 
Oni osiągnęli 150 m² powierzchni, 
co  daje 10  m² na  jednego artystę. 

Poprzedni rekord Krawczaka to ry-
cina o powierzchni 85,02 m².

– To mój trzeci mural na tej ulicy, 
która jest jedną z większych i naj-
bardziej ruchliwych w  mieście 
i  ostatni tutaj. Mam wizje na  ko-
lejne projekty, chcę coraz więcej 
tworzyć, jestem głodny kolejnych 
metrów. Kolejny mural, jaki mam 
w  planach, będzie o  powierzch-
ni 500  m². Niekoniecznie ołów-
kiem, myślę, że  farbami. Jestem 

gotowy na  takie przedsięwzięcia. 
Fajnie, że  udało się pobić kolejny 
rekord. Tym bardziej że  pracowa-
łem jednocześnie na  dwóch rusz-
towaniach, tworząc mural o  pow. 
300 m². Ten drugi w Jasieńcu uda-
ło się skończyć w ciągu 3 tygodni – 
mówił o swoich planach Sebastian 
Krawczak.

Samorząd Województwa Ma-
zowieckiegowsparł projekt kwotą 
ponad 55 tys. zł.

Ponad 2 miliony złotych na instala-
cje fotowoltaiczne

Gmina Grójec zawarła umowę 
z firmą Intelus Inwestycje Sp. 
z o.o. z siedzibą w Katowicach 
na realizację zadania 
mającego na celu poprawę 
efektywności energetycznej 
budynków użyteczności 
publicznej. Wartość kontraktu 
wynosi 2 287 800,00 zł brutto, 
a termin realizacji to 13 
miesięcy od dnia podpisania 
umowy.

P rzedmiotem zamówie-
nia jest montaż zestawów 
instalacji fotowoltaicz-

nych na  sześciu budynkach pu-
blicznych, co  pozwoli na  znacz-
ne zmniejszenie zużycia energii 
oraz obniżenie kosztów ich utrzy-
mania. Wśród budynków, któ-
re zostaną objęte modernizacją, 
znajdują się: Publiczna Szko-
ła Podstawowa w  Bikówku, 

Publiczne Przedszkole nr 2 w Grój-
cu, Publiczna Szkoła Podstawowa 
nr 1 w  Grójcu, Publiczna Szkoła 
Podstawowa nr 2 w  Grójcu, Hala 
Sportowa Spartakus, Kryta Pły-
walnia Wodnik.

Projekt ten realizowany jest 
dzięki dofinansowaniu z  Rządo-
wego Funduszu Polski Ład w wy-
sokości 2 000 000,00  zł, co  sta-
nowi znaczną część kosztów 
inwestycji.

Gmina Grójec stawia na  nowo-
czesne i ekologiczne rozwiązania, 
które przyczynią się do  oszczęd-
ności oraz ochrony środowiska. 
Montaż instalacji fotowoltaicz-
nych nie tylko zmniejszy kosz-
ty eksploatacji budynków, ale 
również wpisuje się w  strategię 
zrównoważonego rozwoju naszej 
gminy.

MATERIAŁY PRASOWE URZĘDU 
GMINY I MIASTA GRÓJEC

Oficjalnie zaprezentowano 
Historyczny Mural Grójca!

Społeczność Bikówka z bezpiecznym 
przejściem dla pieszych
W środę, 27 listopada 
odbyła się uroczystość 
związana z inwestycją 
znacząco poprawiającą 
bezpieczeństwo 
mieszkańców sołectw 
przy drodze krajowej nr 
50.

Skrzyżowanie na  ruchli-
wej i  niebezpiecznej drodze 
krajowej nr 50 w  sąsiedz-

twie Publicznej Szkoły Podsta-
wowej w  Bikówku, doczekało się 
sygnalizacji świetlnej. O  przed-
sięwzięcie od  lat zabiegali ro-
dzice wraz z  sołtysami, radnymi 
i samorządowcami.

– Po  kilkunastu latach spełni-
ły się nasze marzenia o światłach 
w  Bikówku. Znalazły się osoby, 
które zwróciły uwagę, że  nie jest 
to  nasza fanaberia, ale rzeczy-
wista potrzeba. Dziękuję, za  za-
bezpieczenie w  2023  r. środków 
finansowych w  ówczesnym Rzą-
dzie, aby ta inwestycja mogła po-
wstać. Dziękuję GDDKiA za przy-
chylność i  realizację inwestycji. 
To  także sukces nas Wszystkich. 
Dziękuje okolicznym mieszkań-
com, za  cierpliwość, a  jednocze-
śnie za  ten impuls do  działania, 
który od  Was wciąż wychodził 
przez te lata oczekiwań. Szcze-
gólne podziękowania za  wszel-
ką pomoc, dla Dyr. PSP w Bików-
ku Pani Agaty Kępki oraz Radnej 
Rady Miejskiej w  Grójcu Małgo-
rzaty Szymańczak – komentowała 
Dorota Niedbała, Przewodnicząca 
Rady Miejskiej w Grójcu oraz soł-
tys Bikówka.

Nowe bezpieczne skrzyżowanie 
oficjalnie otworzyli: Senator Rze-
czy Pospolitej Stanisław Karczew-
ski; Posłowie: RP Elżbieta Witek, 
Marek Suski, Mirosław Maliszew-
ski; Burmistrz Dariusz Gwiaz-
da, jego z-ca Jarosław Rupiewicz; 
Przewodnicząca Rady Miejskiej 
Dorota Niebała; Radni Rady Miej-
skiej w  Grójcu Małgorzata Szy-
mańczak i  Tomasz Justyński, Dy-
rektor SP Bikówek Agata Kępka, 
sołtys Ulenica Elżbieta Górska, 
sołtys Dębia Krzysztofa Korszak, 
sołtys Zalesia Agnieszka Włodar-
ska, sołtys Worowa Jolanta Gończ 
oraz ksiądz proboszcz Andrzej 
Szymański.

– Dziękujemy za  tę  ważną in-
westycję w nasze bezpieczeństwo. 
Mieszkańcy są  zadowoleni, widać 
to  po  rodzicach odwożących swo-
je dzieci do  szkoły – powiedział 

jeden z  mieszkańców Bikówka, 
Wojciech Kot.

Przypomnijmy, że  na  początku 
października Generalna Dyrekcja 
Dróg Krajowych i Autostrad ogłosi-
ła przetarg na zaprojektowanie i bu-
dowę sygnalizacji świetlnej oraz 
oświetlenia przejść dla pieszych 
na drodze krajowej nr 50 w miejsco-
wości Bikówek (gmina Grójec) oraz 
Drwalew (gmina Chynów).

Oba zadania zostały zrealizowa-
ne w  ramach projektu zaprojekto-
wanie i budowa sygnalizacji świetl-
nej oraz oświetlenia przejść dla 
pieszych na drogach krajowych woj. 
mazowieckiego pn.: „Poprawa BRD 
na  przejściach dla pieszych w  wo-
jewództwie mazowieckim na  DK 
12 w m. Rajec Szlachecki, na DK 19 
w m. Sarnaki, na DK 50 w m. Bikó-
wek i Drwalew”.

SW
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O G Ł O S Z E N I E  B U R M I S T R Z A  
G M I N Y  I   M I A S T A  G R Ó J E C

o przystąpieniu do sporządzenia zmiany  
miejscowego planu zagospodarowania terenu  

przy ulicach Zdrojowej i Maratońskiej w Grójcu.

Na  podstawie art. 17 pkt 1 ustawy z  dnia 27  marca 2003  r. o  pla-
nowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2024 r. 
poz. 1130) zawiadamiam o  przystąpieniu do  sporządzenia zmia-
ny miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego oraz 
o możliwości składania wniosków.

Wyżej wymieniony projekt zmiany planu sporządzony zostanie 
w związku z podjęciem przez Radę Miejską w Grójcu Uchwały Nr 
X/83/24 z dnia 27 listopada 2024 r. Zainteresowani mogą składać 
wnioski do zmiany planu oraz zapoznać się z niezbędną dokumen-
tacją w siedzibie Urzędu Miasta i Gminy w Grójcu ul. Piłsudskie-
go 47, 05–600 Grójec.

Wnioski należy składać na  piśmie utrwalonym w  postaci papie-
rowej lub elektronicznej, w tym za pomocą środków komunikacji 
elektronicznej, w szczególności poczty elektronicznej, na formula-
rzu w postaci papierowej lub w formie dokumentu elektronicznego 
w terminie do 21 dni od daty ukazania się niniejszego ogłoszenia.

Składający wniosek do projektu aktu planowania przestrzennego 
podaje swoje imię i nazwisko albo nazwę oraz adres zamieszkania 
albo siedziby oraz adres poczty elektronicznej, o  ile taki posiada, 
a  także wskazuje, czy jest właścicielem lub użytkownikiem wie-
czystym nieruchomości objętej wnioskiem oraz może podać do-
datkowe dane do  kontaktu takie jak adres do  korespondencji lub 
numer telefonu.

Zgodnie z  art. 39 ust. 1, art. 46 pkt 1, art. 54 ust. 2 ustawy z  dnia 
3  października 2008  r. o  udostępnianiu informacji o  środowisku 
i  jego ochronie, udziale społeczeństwa w  ochronie środowiska 
oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. z 2024 r. 
poz. 1112) informuję o przystąpieniu do opracowania prognozy od-
działywania na środowisko w celu przeprowadzenia strategicznej 
oceny oddziaływania na środowisko projektu zmiany miejscowe-
go planu zagospodarowania przestrzennego.

Zainteresowani mogą zgłaszać uwagi i wnioski w sprawie strate-
gicznej oceny oddziaływania na środowisko dotyczącej ww. zmia-
ny miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego. Uwagi 
i wnioski należy składać w siedzibie Urzędu Miejskiego w Grójcu, 
ul. Piłsudskiego 47, 05–600 Grójec w  terminie do  21 dni od  daty 
ukazania się niniejszego ogłoszenia. Uwagi i  wnioski mogą być 
wnoszone: w formie pisemnej, ustnie do protokołu lub za pomocą 
środków komunikacji elektronicznej na adres e-mail: urzad@gro-
jecmiasto.pl bez konieczności opatrywania ich kwalifikowanym 
podpisem elektronicznym

Wnioski do  projektu zmiany planu należy składać w yłącznie 
na formularzu. Formularz dostępny jest:

• w siedzibie Urzędu Gminy i Miasta w Grójcu,

•  w  Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu: https://bip.grojec-
miasto.pl

•  na  stronie https://www.gov.pl/web/rozwoj-technologia/formularz-
pisma-dotyczacego-aktu-planowania-przestrzennego. Na  stronie 
tej zamieszczono również instruktaż wypełniania wniosku.

• na stronie https://wnioski.gunb.gov.pl/#wniosek_akt_pp

Wnioski niespełniające wymogów formalnych, w  szczególności 
złożone po upływie wyznaczonego terminu lub niezłożone na ww. 
formularzu, zostaną pozostawione bez rozpatrzenia.

Organem właściwym do  rozpatrzenia wniosków jest Burmistrz 
Gminy i Miasta Grójec.

DARIUSZ GWIAZDA
BURMISTRZ

Klauzula informacyjna

Administratorem danych osobowych przetwarzanych przez Urząd 
Gminy i Miasta w Grójcu jest Burmistrz Gminy i Miasta Grójec. Klauzu-
la informacyjna dotycząca przetwarzania danych osobowych dostęp-
na jest pod adresem – https://bip.grojecmiasto.pl, w zakładce bocznej 
RODO.

W  związku z  przetwarzaniem przez Burmistrza danych osobowych, 
uzyskanych w  toku prowadzenia postępowania dotyczącego spo-
rządzania aktu planowania przestrzennego, prawo, o  którym mowa 
w art. 15 ust. 1 lit. g rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady 
(UE) 2016/679 z  dnia 27  kwietnia 2016  r. w  sprawie ochrony osób fi-
zycznych w  związku z  przetwarzaniem danych osobowych i  w  spra-
wie swobodnego przepływu takich danych oraz uchylenia dyrekty-
wy 95/46/WE (ogólne rozporządzenie o ochronie danych) (Dz. Urz. UE 
L 119 z  04.05.2016, str. 1, z  późn. zm.), przysługuje, jeżeli nie wpływa 
na ochronę praw i wolności osoby, od której dane te pozyskano.

Grójec z dofinansowaniem  
na rozbudowę stadionu miejskiego
20 listopada 2024 r. 
została podpisana umowa 
na dofinansowanie zadania 
pod nazwą: „Przebudowa 
i budowa obiektów budowlanych 
na terenie stadionu miejskiego 
w Grójcu – etap II”. Kwota 
dofinansowania wynosi 
imponujące 4 000 000 zł, 
a środki te pochodzą z budżetu 
Województwa Mazowieckiego. 
Całkowity koszt inwestycji 
szacowany jest na 6 721 
950 zł, co oznacza, że wsparcie 
zewnętrzne stanowi znaczącą 
część tej kwoty.

Przebudowa stadionu miej-
skiego w  Grójcu to  projekt, 
który zakłada modernizację 

istniejących obiektów oraz budo-
wę nowych, by  jeszcze lepiej słu-
żyły mieszkańcom i  sportowcom. 
Etap II to  kontynuacja prac, któ-
re mają na celu podniesienie stan-
dardów infrastruktury sportowej 
w naszym mieście.

Prace nad realizacją inwestycji 
ruszą wkrótce, a  efekty będą wi-
doczne już w  najbliższych latach. 
Stadion w  Grójcu stanie się miej-
scem, które z dumą będą odwiedzać 

mieszkańcy i  goście, oferując do-
skonałe warunki do  uprawia-
nia sportu i  wspólnego spędzania 
czasu.

–  Dzięki pozyskanym środkom 
możemy zapewnić mieszkańcom 
dostęp do  nowoczesnych obiektów 
sportowych, które będą sprzyjały 
zarówno aktywnemu wypoczynko-
wi, jak i  organizacji zawodów spor-
towych na wysokim poziomie. Dzię-
kujemy Samorządowi Województwa 

Mazowieckiego za  wsparcie oraz 
wszystkim zaangażowanym w  re-
alizację tego projektu. W szczególno-
ści chcielibyśmy podziękować Ada-
mowi Struzikowi – Marszałkowi 
Województwa Mazowieckiego oraz 
Rafałowi Rajkowskiemu – Wicemar-
szałkowi Województwa Mazowiec-
kiego za ich wsparcie i zaangażowa-
nie, które pozwoli na  realizację tej 
ważnej inwestycji – podkreśla bur-
mistrz Dariusz Gwiazda.

W PIĄTeK 11 PAŹdzIeRNIKA 
2024 ROKu W uRzĘdzIe 
GMINY I MIASTA GRÓJeC 
OdBYŁA SIĘ uROCzYSTA 
CeReMONIA, POdCzAS 
KTÓReJ 27 uCzNIÓW 
z GMINY GRÓJeC zOSTAŁO 
WYRÓŻNIONYCH 
zA OSIĄGNIĘCIe WYBITNYCH 
WYNIKÓW W NAuCe W ROKu 
SzKOLNYM 2023/2024. 

Młodzi laureaci, którzy 
wcześniej otrzymali Sty-
pendium Burmistrza, zo-

stali uhonorowani listami gratu-
lacyjnymi, jako wyraz uznania 
za  ich zaangażowanie i  sukcesy 
edukacyjne.

To  wyjątkowe wydarzenie, ponie-
waż po raz pierwszy w historii gminy 
Grójec uczniowie z najlepszymi wyni-
kami zostali wyróżnieni w ten sposób. 
Stypendium Burmistrza to jednorazo-
we świadczenie pieniężne, przyzna-
wane za wysoką średnią ocen – co naj-
mniej 5,50 z  obowiązkowych zajęć 
edukacyjnych dla uczniów z klas 7 i 8 
szkół podstawowych. W  roku 2024 
na  ten cel przeznaczono 60 000  zł, 
co  pozwoliło przyznać stypendia 
o maksymalnej wartości do 2 000 zł.

GRATULACJE DLA 
LAUREATÓW

– Serdecznie gratulujemy wszyst-
kim laureatom tego wyjątkowego wy-
różnienia. Wasza determinacja, pa-
sja i  wysiłek przyniosły wspaniałe 

rezultaty, które teraz są doceniane. Ży-
czymy Wam dalszych sukcesów w na-
uce – podkreślił burmistrz Dariusz 
Gwiazda.

PODZIĘKOWANIA DLA 
RODZICÓW

Burmistrz Grójca, składając gratulacje, 
nie zapomniał również o  rodzicach, 
których wsparcie i  codzienna pra-
ca miały kluczowy wpływ na  rozwój 
młodych laureatów. Dzięki Waszemu 
zaangażowaniu młodzi ludzie osiąga-
ją wspaniałe wyniki, co jest powodem 
do dumy dla wszystkich mieszkańców 
gminy Grójec. Raz jeszcze serdecznie 
gratulujemy wszystkim stypendystom 
i życzymy dalszych sukcesów na ścież-
ce edukacyjnej!

UGIM

Wyróżnieni  
za osiągnięcia w nauce

(FOT. UGIM)
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Ford Ranger i średni samochód 
ratowniczy marki Scania 
to najnowsze nabytki strażaków.

W  piątkowy wieczór miesz-
kańcy Grójca mieli okazję 
uczestniczyć w  ważnym 

wydarzeniu. Ochotnicza Straż Pożar-
na w  Grójcu powitała z  wielką pom-
pą dwa nowe pojazdy, które znacząco 
wzmocnią jej potencjał ratowniczy.

22  listopada zapisze się na  długo 
w historii naszej jednostki! Tego dnia 
w  obecności mieszkańców, sympaty-
ków pożarnictwa, strażaków, władz 
samorządowych, sponsorów, spełniły 
się nasze marzenia. Z ogromną dumą 
i  radością przywitaliśmy dwa nowe 
pojazdy, które już wkrótce będą do-
skonałym narzędziem pracy dla stra-
żaków dbających o  bezpieczeństwo 
– poinformowali w mediach społecz-
nościowych strażacy OSP Grójec.

NOWE MOŻLIWOŚCI

Czerwona Scania to nowoczesny śred-
ni samochód ratowniczo-gaśniczy, 
ze zbiornikiem wodnym 3 000 litrów 
wody, 316 litrów środka pianotwórcze-
go, zestawem do  ratownictwa tech-
nicznego, wysokościowego, medycz-
nego, armaturą wodną, urządzeniem 
tnąco-gaśniczym, sprzętem łączno-
ści, sprzętem ochrony dróg oddecho-
wych mogącym przewozić 6 ratow-
ników. Drugie auto to wszechstronny 
samochód rozpoznawczo-ratowniczy 
marki Ford, który pomoże w szybkim 
reagowaniu na  różne sytuacje kryzy-
sowe. Napęd na 4 koła umożliwi mu 
wjazd w  miejsca, gdzie duży samo-
chód nie będzie w stanie. Możliwość 
szybkiej wymiany sprzętu pożarnicze-
go jest jego największym atutem. Sa-
mochód przystosowany jest do  prze-
wozu agregatu wodno-pianowego, 
sprężarki do ładowania butli, sprzętu 
pożarniczego oraz medycznego.

Zakup nowych pojazdów to  inwe-
stycja w  bezpieczeństwo całej na-
szej lokalnej społeczności. W ramach 

działania w  strukturach Krajowego 
Systemu Ratowniczo-Gaśniczego, je-
steśmy w  stałej gotowości do  niesie-
nia pomocy na terenie gminy Grójec, 
powiatu grójeckiego oraz całego woje-
wództwa mazowieckiego. Dzięki nim 
strażacy będą mogli jeszcze skutecz-
niej nieść pomoc, chroniąc życie i mie-
nie mieszkańców.

PONAD 2 MILIONY 
ZŁOTYCH

Ochotnicza Straż Pożarna we współ-
pracy z  Urzędem Gminy i  Mia-
sta Grójec pozyskała na  ten cel spo-
ro środków z  zewnątrz. To  w  sumie 
2  294  645,00  zł, co  składa się na  do-
tację: ze środków Europejskiego Fun-
duszu Rozwoju Regionalnego kwo-
ta w  wysokości 1.684.250,00  zł 
w  ramach Priorytetu II: „Fundusze 

Europejskie na  zielony Rozwój Ma-
zowsza”, Działanie 2.4 „Dostosowanie 
do zmian klimatu” programu Fundu-
sze Europejskie dla Mazowsza 2021–
2027,, Fundusze Europejskie dla Ma-
zowsza”, ze  środków Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Go-
spodarki Wodnej kwotą w wysokości 
100.000,00  zł w  ramach programu 
„Zapobieganie zagrożeniom środowi-
ska i  poważnym awariom oraz usu-
wanie ich skutków poprzez zakup 
specjalnych samochodów pożarni-
czych” (Wojewódzki Fundusz Ochro-
ny Środowiska I  Gospodarki Wodnej 
W  Warszawie), środków Samorzą-
du Województwa Mazowieckiego 
kwotą w  wysokości 150.000,00  zł 
w  formie dotacji celowej na  dofinan-
sowanie zakupu samochodu ratow-
niczo-gaśniczego w  ramach progra-
mu Mazowsze dla Straży Pożarnych 

2024 (Mazowsze serce Polski), środ-
ków własnych Gminy Grójec kwotą 
w wysokości 360 395,00 zł

GORĄCE POWITANIE

Chłodny listopadowy wieczór uczest-
nicy zapamiętają na długo. To wszyst-
ko za  sprawą gorącego powitania 
jednostek ochotniczych straży pożar-
nych z Mirowic, Gościeńczyc, Kośmi-
na, Pabierowic, Konie, Lewiczyna, Mo-
gielnicy i Jasieńca.

Wyjątkową atmosferę i  niepowta-
rzalny klimat zapewniła Młodzieżo-
wa Orkiestra Dęta OSP Grójec pod 
batutą kapelmistrza Aleksandra No-
galskiego. Podczas uroczystości Za-
stępca Dyrektora Regionalnego KRUS 
w  Warszawie, Karol Biedrzycki 

przekazał na  nowy samochód tor-
bę medyczną PSP R1 do ratownictwa 
medycznego.

NAJWIĘKSZA LICZBA 
WYJAZDÓW

W  okolicznych przemówieniach 
w  których to  głos zabrał Wicemar-
szałek Województwa Mazowieckie-
go Rafał Rajkowski, Zastępca Dyrek-
tora ds. EFRR Monika Tchórznicka, 
Burmistrz Gminy i Miasta Grójec Da-
riusz Gwiazda, Komendant Powia-
towy PSP w  Grójcu mł. bryg. Marcin 
Błoński oraz Prezes Zarządu Oddzia-
łu Powiatowego ZOSP RP w  Grójcu 
Władysław Piatkowski podkreślano 
zasadność zakupu, duży udział środ-
ków zewnętrznych oraz rolę jednost-
ki w zapewnieniu bezpieczeństwa lo-
kalnej społeczności o czym świadczy 
największa liczba wyjazdów w powie-
cie grójeckim.

PODZIĘKOWANIA

– Pragniemy jeszcze podziękować fir-
mie Pawtrans, która to  nieodpłat-
nie umyła nasze pojazdy po  podróży 
powrotnej, Straży Miejskiej w  Grój-
cu oraz Policji za  zabezpieczenie, Po-
wiatowemu Centrum Medycznemu 
w  Grójcu za  wsparcie techniczne, DJ 
Sopel za oprawę muzyczną wydarze-
nia oraz sponsorom, którzy dołoży-
li swoją cegiełkę do organizacji. Dużą 
niespodzianką była też wspaniała 
frekwencja mieszkańców którzy zja-
wili się na  rynku aby razem z  nami 
przywitać pojazdy – dziękowali stra-
żacy w  mediach społecznościowych 
na profilu Facebook.

Na  kanale internetowym youtu-
be jest dostępna wideo relacja z  tego 
wydarzenia.

RED.

Grójec stawia na zieloną energię! Rusza projekt poszukiwania wód termalnych
Gmina Grójec zyskała 
kolejne źródło finansowania 
na realizację inwestycji, 
która może znacząco 
wpłynąć na przyszłość 
miasta. W czwartek, 
21 listopada podpisano 
umowę o dofinansowanie 
projektu „Wykonanie 
otworu poszukiwawczo-
rozpoznawczego wód 
termalnych Grójec GT-1”.

Dzięki wsparciu finansowe-
mu Narodowego Fundu-
szu Ochrony Środowiska 

i  Gospodarki Wodnej w  wysokości 
14 030 381  zł gmina będzie mogła 
przystąpić do  realizacji ambitne-
go przedsięwzięcia. Celem projektu 
jest wykonanie głębokiego odwier-
tu, który pozwoli na ocenę parame-
trów wód termalnych i  ich poten-
cjalnego wykorzystania. Odwiert 
zostanie wykonany przy ulicy Spor-
towej w Grójcu na terenie kotłowni, 
a jego głębokość wyniesie 2200 m.

Choć droga do  pełnego wyko-
rzystania potencjału wód termal-
nych jest jeszcze długa, podpisanie 
umowy to  ogromny krok naprzód. 

To  inwestycja, która wpisuje się 
w nasze działania na rzecz zrówno-
ważonego rozwoju i wspierania od-
nawialnych źródeł energii – podkre-
ślił burmistrz Dariusz Gwiazda.

BEZ WKŁADU 
FINANSOWEGO

Nowoczesne rozwiązanie z  myślą 
o  przyszłości swoich mieszkańców 
jest w pełni finansowane przez Na-
rodowy Fundusz Ochrony Środowi-
ska i Gospodarki Wodnej.

Pierwszy odwiert badawczy jest 
wspierany przez NFOŚiGW w  100 
procentach w formie dotacji, co ni-
weluje ryzyko i  umacnia w  sa-
morządach chęć inwestowania 
w  geotermię. Jeśli odwiert okre-
śli potencjał do  wykorzystania go-
spodarczego, spółki ciepłownicze 
mogą wystąpić do NFOŚiGW o do-
finansowanie na  budowę ciepłow-
ni geotermalnej ze  środków zagra-
nicznych oraz w ramach programu 
priorytetowego „OZE – źródło cie-
pła dla ciepłownictwa”, którego 

budżet wynosi 2 mld  zł. – infor-
muje NFOŚiGW na  swojej stronie 
internetowej.

CO TO OZNACZA DLA 
MIESZKAŃCÓW?

Szansa na  sukces tych odwiertów 
geotermalnych jest bardzo wyso-
ka, według ocen służby geologicz-
nej. Jeśli tak się okaże, będzie to dla 
gmin pierwszy krok do  tego, żeby 
energię geotermalną właściwie wy-
korzystać – powiedział Krzysztof 
Galos, podsekretarz stanu w Mini-
sterstwie Klimatu i  Środowiska, 
Główny Geolog Kraju.

Odkrycie i  wykorzystanie wód 
termalnych może przynieść wiele 

korzyści dla mieszkańców Grójca. 
Możliwe jest zmniejszenie kosz-
tów ogrzewania – ciepło pozyskane 
z wód termalnych może być wyko-
rzystane do ogrzewania budynków 
mieszkalnych i  użyteczności pu-
blicznej. Baseny termalne oraz wła-
ściwości lecznicze wód inne mogą 
przyciągnąć turystów do gminy.

Czy Grójec będzie mógł cieszyć 
się z  takiego odkrycia, niczym od-
dalony o blisko 30 kilometrów Msz-
czonów? O tym przekonamy się już 
niebawem.

Odwiert zostanie wykonany przy 
ulicy Sportowej w  Grójcu, na  te-
renie kotłowni. Jego głębokość 
ma sięgnąć około 2200 metrów.

RED.

dwa nowe pojazdy dla OSP Grójec – zawsze w służbie mieszkańcom!

(FOT. FACEBOOK DARIUSZ GWIAZDA BURMISTRZ GMINY I MIASTA GRÓJEC)

(FOT.  AGATA MATULKA)
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uroczyste otwarcie rozbudowanej Publicznej 
Szkoły Podstawowej nr 1 w Grójcu – 
spełnienie marzeń wielu pokoleń

8 LISTOPAdA 2024 ROKu 
zAPISze SIĘ W PAMIĘCI 
MIeSzKAńCÓW GRÓJCA 
JAKO dzIeń SPeŁNIeNIA 
MARzeń I zAKOńCzeNIA 
WIeLOLeTNICH 
STARAń O ROzBudOWĘ 
PuBLICzNeJ SzKOŁY 
POdSTAWOWeJ NR 1. PO 2,5 
ROKu INTeNSYWNYCH 
PRAC BudOWLANYCH 
I INWeSTYCJI 
PRzeKRACzAJĄCeJ 28 
MLN zŁ, SzKOŁA zYSKAŁA 
NOWĄ CzĘŚĆ, KTÓRA JeST 
GOTOWA NA PRzYJĘCIe 
uCzNIÓW I NAuCzYCIeLI 
W zNACzNIe LePSzYCH 
WARuNKACH.

NOWOCZESNE 
ZAPLECZE 
EDUKACYJNE 
I SPORTOWE

Rozbudowa szkoły to  nie tyl-
ko nowe sale lekcyjne, ale przede 
wszystkim stworzenie nowo-
czesnej infrastruktury, która za-
spokoi potrzeby edukacyjne oraz 
sportowe uczniów. Dzięki zakoń-
czonej inwestycji placówka wzbo-
gaciła się o  pięć nowoczesnych 
sal lekcyjnych oraz cztery specja-
listyczne pracownie (językowo-
-informatyczną, chemiczną, bio-
logiczną i  fizyczną) z  zapleczem, 
które zapewnia pełen komfort 
pracy zarówno uczniom, jak i  na-
uczycielom. Dodatkowo, szko-
ła zyskała przestronną świetli-
cę, pokój nauczycielski, salę ciszy, 
archiwum oraz w  pełni wyposa-
żoną stołówkę z  kuchnią zdolną 
obsłużyć 136 uczniów. Szczegól-
ną dumą jest nowa hala sportowa 

z  trybuną na  250 miejsc, która 
może być dzielona na  trzy części, 
umożliwiając równoczesne pro-
wadzenie niezależnych lekcji wy-
chowania fizycznego. Na uczniów 
czekają także nowe szatnie, pokój 
trenerów oraz magazyn sprzętu 
sportowego.

UROCZYSTE OTWARCIE 
PEŁNE EMOCJI 
I WSPOMNIEŃ

Uroczyste oddanie do  użytku no-
wej części budynku oraz hali 
sportowej było wielkim świętem 
dla całej lokalnej społeczności. 
Symboliczne przekazanie klucza 
i przecięcie wstęgi zainaugurowa-
ło nowy rozdział w historii szkoły. 
Uczniowie zaprezentowali swo-
je talenty artystyczne i  sportowe, 
a  na  korytarzach można było po-
dziwiać wystawę szkolnych kro-
nik, które ukazy- wały bogatą hi-
storię placówki. Dla przybyłych 
gości zorganizowano zwiedzanie 
nowej części szkoły i hali sporto-
wej. Nie zabrakło również sporto-
wych emocji – na  nowej hali od-
były się pierwsze mecze w ramach 
turnieju Grójec CUP oraz elimina-
cje do Młodzieżowych Mistrzostw 
Polski w futsalu.

PODZIĘKOWANIA 
DLA WSZYSTKICH 
ZAANGAŻOWANYCH

Realizacja tak ambitnego projektu 
nie byłaby możliwa bez zaangażo-
wania wielu osób.

– W  szczególny sposób dzięku-
ję mojemu zastępcy Jarosławowi 
Rupiewiczowi, który wspierał cały 
proces. Wyrazy wdzięczności kie-
ruję również do  Dyrektor Szkoły 

Elżbiety Zakrzewskiej, nauczycie-
li, rodziców i uczniów, którzy wło-
żyli wiele wysiłku w  tę  inwesty-
cję – podkreśla burmistrz Dariusz 
Gwiazda.

– Dziękuję Skarbnikowi Gmi- ny 
Marioli Komorowskiej za skutecz-
ne działania w obliczu wyznań fi-
nansowych, pracownikom Wy-
działu Inwestycji – Naczelnikowi 
Ewelinie Gębskiej oraz Inspekto-
rowi Jarosławowi Wiśniewskie-
mu za  fundamentalne działania 
organizacyjne, inspektorom nad-
zoru – Marianowi Antoszewskie-
mu, Krzysztofowi Błędzińskiemu, 
Romanowi Krajewskiemu, Miro-
sławowi Talarczykowi za należyte 
kontrolowanie standardów, a  tak-
że finałowemu wykonawcy in-
westycji – Markowi Wosztylowi 
z  firmy WOMAX, za  rzetelne do-
kończenie budowy; a także urzęd-
nikom innych wydziałów, którzy 
czuwali nad niezbędnymi formal-
nościami – napisał na  Facebo-
oku zastępca burmistrza Jarosław 
Rupiewicz.

WSPÓLNE OSIĄGNIĘCIE 
CAŁEJ SPOŁECZNOŚCI

Rozbudowa Publicznej Szkoły 
Podstawowej nr 1 w Grójcu to nie 
tylko sukces lokalnych władz, ale 
także mieszkańców, którzy wyka-
zali się cierpliwością i wsparciem. 
Dzięki tej inwestycji młodzież 
z  Grójca nie musi już uczęsz-
czać do  szkoły na  dwie zmiany, 
a  nowoczesne zaplecze pozwo-
li na  pełny rozwój edukacyjny 
i  sportowy. To  inwestycja, któ-
ra będzie służyć kolejnym poko-
leniom, a  jej realizacja jest dowo-
dem na  to, że  wspólne marzenia 
mogą się spełniać.
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30-letnia sala gimnastyczna  
w „dwójce” przeszła metamorfozę
„SALA GIMNASTYCzNA 
W PuBLICzNeJ SzKOLe 
POdSTAWOWeJ NR 2 
PRzeSzŁA GRuNTOWNY 
ReMONT I zYSKAŁA 
NOWOCzeSNe 
ROzWIĄzANIA 
TeCHNICzNe ORAz 
eSTeTYCzNe” – 
POINFORMOWAŁ 
W MedIACH 
SPOŁeCzNOŚCIOWYCH 
zASTĘPCA BuRMISTRzA 
GMINY I MIASTA GRÓJeC, 
JAROSŁAW RuPIeWICz.

Remont objął szereg istot-
nych zmian, które przy-
czynią się do  poprawienia 

jakości zajęć wychowania fizycz-
nego i treningów sportowych. Mo-
dernizacja tego obiektu sportowe-
go trwała około 3 miesięcy.

Prace obejmowały wymia-
nę i  wykończenie podłogi. Sta-
rą, zniszczoną posadzkę zastąpi-
ła nowa nawierzchnia sportowa. 
Pojawiły się nowe drzwi, parape-
ty, odnowione zostały ściany oraz 
sufity. Zainstalowano także nową 
instalację sanitarną (c.o., woda, 
kanalizacja i wentylacja).

COŚ DLA UCZNIÓW 
I SPORTOWCÓW

Modernizacja wyposażenia spor-
towego to  coś, co  z  pewnością 
ucieszy uczniów i  wszystkich 
trenujących tam sportowców. 
Obiekt zyskał nowe drabinki, ta-
blice do  koszykówki oraz bram-
ki do piłki ręcznej. Stare pomiesz-
czenia zaplecza zaadaptowano 
i  przebudowano na  dwie oddziel-
ne toalety, a w szatniach pojawiły 
się nowe ławki, wieszaki i  ogrze-
wanie. Natomiast trenerzy i  na-
uczyciele mogą cieszyć się z nowe-
go aneksu kuchennego w  swoim 
pokoju.

PONAD 200 TYS. ZŁ 
DOTACJI

Przedsięwzięcie zostało dofinan-
sowane przez samorząd woje-
wództwa mazowieckiego poprzez 
program „Mazowsze dla sportu 
aktywnie wspiera rozwój infra-
struktury sportowej w  regionie”. 
Kwota przyznanego dofinansowa-
nia na tę inwestycję wyniosła 201 
424  zł. Całkowita wartość inwe-
stycji to 959 825,50 zł.

„Inwestycja ta  przybliża nas 
do  stworzenia nowoczesnych 
i  bezpiecznych obiektów sporto-
wych, wspierających rozwój pasji 
i  talentów dzieci oraz młodzieży” 
– podsumował na  swoim profilu 
społecznościowym Facebook Ja-
rosław Rupiewicz.

Rewolucja sportowa w Częstoniewie – powstaje nowoczesna arena
Gmina Grójec realizuje kolejną 
ważną inwestycję, która 
znacząco wpłynie na jakość 
życia mieszkańców. Przy 
Publicznej Szkole Podstawowej 
w Częstoniewie z końcem 
listopada ruszyły prace budowlane 
wielofunkcyjnego boiska 
sportowego. To inwestycja warta 
ponad 5,5 miliona złotych, która 
pozwoli uczniom na aktywne 
spędzanie czasu przez cały rok.

To  będzie kolejny nowy obiekt 
sportowy w  naszym regionie. 
Przypomnijmy, że  w  ostatnim 

czasie oddano do użytku nowoczesną 
halę sportową przy Publicznej Szko-
le Podstawowej nr 1 oraz salę gimna-
styczną w  Publicznej Szkole Podsta-
wowej nr 2.

Wykonawcą tej ambitnej inwe-
stycji zostało Przedsiębiorstwo Pro-
dukcy jno-Usł ugowo-Handlowe 

WOMAX. Zakończenie budowy za-
planowano na pierwszą połowę 2025 
roku, co oznacza, że obiekt będzie goto-
wy do użytku jeszcze przed wakacjami.

Prace budowlane postępują zgod-
nie z  harmonogramem – ukończono 
wylewkę pod fundamenty, co  pozwa-
la przygotować teren pod montaż kon-
strukcji hali i dalsze etapy budowy.

CO POWSTANIE 
W CZĘSTONIEWIE?

Nowe boisko będzie prawdziwym 
centrum aktywności fizycznej. 
W  ramach projektu powstanie bo-
isko wielofunkcyjne, które umoż-
liwi rozgrywanie różnych dyscy-
plin sportowych, od  piłki nożnej 

po koszykówkę. Obiekt będzie w peł-
ni zadaszony, co pozwoli na odbywa-
nie się zajęć sportowych przez cały 
rok, niezależnie od  pogody. Powsta-
nie także hala namiotowa z  zaple-
czem, gdzie uczniowie będą mogli 
się przebrać i  odpocząć po  wysiłku 
fizycznym. Przedsięwzięcie obejmu-
je również nowoczesną strzelnicę 
laserową do  bezpiecznych trenin-
gów strzeleckich oraz mobilną sce-
nę do  organizacji różnego rodzaju 
wydarzeń. Nie zabraknie nowej in-
frastruktury drogowej i parkingowej, 
ułatwiającej korzystanie z obiektu.

Dzięki tej inwestycji uczniowie 
Publicznej Szkoły Podstawowej 

w  Częstoniewie zyskają nowocze-
sny obiekt sportowy, który spełnia 
najwyższe standardy. To  doskonałe 
miejsce do  uprawiania sportu, roz-
wijania swoich pasji i spędzania cza-
su z rówieśnikami.

FINANSOWANIE 
INWESTYCJI

Projekt został objęty wsparciem fi-
nansowym w  ramach Progra-
mu OLIMPIA – Program budowy 
przyszkolnych hal sportowych na 
100-lecie pierwszych występów re-
prezentacji Polski Na igrzyskach 
olimpijskich.

(FOT. AGATA MATULKA/ URZĄD GMINY I MIASTA GRÓJEC)

(FOT. AGATA MATULKA/ URZĄD GMINY I MIASTA GRÓJEC) (3)

Tak wyglądała sala gimnastyczna w SP nr 2
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W dniu 15 listopada 
2024 roku Publiczna 
Szkoła Podstawowa 
nr 1 w Grójcu 
zorganizowała 
niezwykły 
spektakl z okazji 
106. rocznicy 
odzyskania 
przez Polskę 
niepodległości. 

Uroczystość miała charakter 
historyczno-poetycko-mu-
zyczno-taneczny i  stanowi-

ła wyjątkową okazję do głębokiej re-
fleksji nad dziejami Polski oraz rolą 
kultury i  tradycji w  kształtowaniu 
tożsamości narodowej.

Spektakl przedstawił pełny prze-
krój historii Polski, od chrztu Miesz-
ka I, przez Bogurodzicę w bitwie pod 
Grunwaldem, szlachecki sarmatyzm 
i  liberum veto, Konstytucję 3 Maja, 
rozbiory, I wojnę światową, lata 20., 
lata 30., powstanie warszawskie aż 
po  strajki w  stoczni gdańskiej, So-
lidarność i  wejście Polski do  Unii 
Europejskiej.

Uczniowie zaprezentowali zarów-
no ważne momenty z przeszłości, jak 
i  pieśni patriotyczne oraz narodo-
we tańce, które zyskały szczególne 
znaczenie w  kontekście odzyskania 
i obrony niepodległości.

Aktorzy wystąpili w  78 kostiu-
mach historycznych, które dosko-
nale oddały ducha minionych epok. 
Stroje stanowiły integralną część 
przedstawienia, pomagając prze-
nieść widzów do  ważnych momen-
tów historycznych. Każdy strój 
– od  średniowiecznych szat rycer-
skich, przez szlacheckie kontusze, aż 
po mundury z okresu międzywojen-
nego – wzbogacał sceny o  elementy 
wizualne, które dopełniały emocjo-
nalną wymowę spektaklu. Dopeł-
nieniem całości były rekwizyty, któ-
re symbolizowały walkę o  wolność, 
nie tylko zbrojną, ale także intelektu-
alną i artystyczną.

Prezentacje multimedialne były 
nieodłącznym elementem spekta-
klu, umożliwiając widzom lepsze 
zrozumienie kontekstu historyczne-
go. Z każdą sceną ukazywały się ob-
razy i  filmy, które ilustrowały prze-
łomowe momenty w dziejach Polski, 
od narodzin państwowości po zma-
gania o  niepodległość. Dzięki no-
woczesnym technologiom młodsze 
pokolenie mogło zobaczyć na  ekra-
nie nie tylko odtworzone fragmenty 
z historii, ale także poczuć, jak wiel-
ką wartość ma  wolność i  jak łatwo 
można ją utracić.

W przygotowanie spektaklu zaan-
gażowało się 82 uczniów z klas: 8A, 
8B, 8D, 8F, 7A, 7F, 6E, 2C oraz Piotr 
Podkowiak – uczeń klasy 4d.

Dzięki ich kreatywności, zaan-
gażowaniu, talentowi i  pasji, wyda-
rzenie zyskało niezwykły wymiar 
emocjonalny. Gra aktorska uczniów, 
którzy wcielili się w  postaci histo-
ryczne, wzruszyła publiczność, skła-
niając do  refleksji na  temat naszej 
tożsamości narodowej, o  której nie 
można zapominać.

Warto podkreślić, że  wielu rodzi-
ców, obecnych na widowni, było za-
skoczonych nowym obliczem swo-
ich dzieci. Dla wielu z  nich był 

to moment, w którym po raz pierw-
szy zobaczyli swoje pociechy na sce-
nie w  zupełnie nowej roli – aktora, 
artysty, twórcy. Widok dzieci wcie-
lających się w  postaci historyczne, 
wyrażających emocje przez sztu-
kę, taniec i muzykę, uświadomił ro-
dzicom, jak ogromną rolę w rozwoju 
społecznym i  kulturowym ich po-
ciech ma szkoła.

Rola szkoły w  takich przedsię-
wzięciach jest nieoceniona. Szko-
ła to  nie tylko miejsce, gdzie zdoby-
wa się wiedzę, ale także przestrzeń, 
w której dzieci uczą się o wartościach 
narodowych, współpracy, odpowie-
dzialności i  szacunku do  tradycji. 
Akademie takie jak ta, wymagające 
nie tylko talentu, ale i  zaangażowa-
nia w  proces twórczy, są  doskona-
łą okazją, by młodzi ludzie rozwijali 
się artystycznie, ale i  emocjonalnie, 
budując swoją świadomość histo-
ryczną i  patriotyczną. Takie wyda-
rzenia uczą, jak ważna jest kultura 
i  tradycje w  życiu społecznym, jak 
wielką wartość mają dla ducha na-
rodu. To właśnie w takich chwilach, 
w  sztuce i  muzyce, młodzież może 
wyrazić swoje uczucia wobec ojczy-
zny i zrozumieć, że wolność nie jest 
dana raz na  zawsze, ale wymaga 
ciągłego pielęgnowania – nie tylko 
w  walce zbrojnej, ale także poprzez 
kulturę, literaturę, muzykę i taniec.

Za  przygotowanie spektaklu od-
powiadała grupa nauczycieli, w tym 
Anna Jóźwik i Marzena Kępka, któ-
re przygotowały scenariusz i  chore-
ografię, Katarzyna Ekiel, odpowie-
dzialna za  układy taneczne, Janusz 
Szarlip, który zajął się oprawą mu-
zyczną oraz Kamil Kasica, który wy-
konał utwór A. Asnyka „Miejmy na-
dzieję.” Arkadiusz Spólny zadbał 
o oprawę multimedialną, a Maria Ja-
kubczyk stworzyła scenografię, która 
przeniosła widzów w minione epoki.

Zdjęcia z  wydarzenia, oddające 
emocje i  momenty wzruszenia, zo-
stały wykonane przez pana Jakuba 

Ryszkiewicza, a profesjonalne nagło-
śnienie i  oświetlenie zapewnił pan 
Piotr Sobkowiak.

Nieoceniona była również pomoc 
pracowników obsługi oraz rodziców.

Uroczystość zaszczycili swoją 
obecnością przedstawiciele władz 
lokalnych i  wojewódzkich  m.in.: 
Magdalena Nowacka – radna wo-
jewództwa mazowieckiego, prze-
wodnicząca Komisji Edukacji, Na-
uki i Szkolnictwa Wyższego, Anetta 
Tomczyk – dyrektor Mazowieckie-
go Kuratorium Oświaty Delegatura 
w Radomiu, Dariusz Gwiazda – bur-
mistrz gminy i miasta Grójec, Doro-
ta Niedbała – przewodnicząca Rady 
Miejskiej w Grójcu, Dariusz Kozdruj 
– podkomisarz Powiatowej Policji 
w Grójcu.

Z  kolei obecność żołnierzy z  Cen-
trum Rozpoznania i Wsparcia Walki 
Radioelektronicznej w  Ogrodzieni-
cach podkreśliła rangę wydarzenia.

Tak ogromne przedsięwzięcie 
nie byłoby możliwe bez sponsorów. 
Składamy serdeczne podziękowa-
nia: Dariusz Dylicki – prezes zarządu 
Banku Spółdzielczego w  Jasieńcu, 
Hubert Bator – prezes zarządu Ban-
ku Spółdzielczego w Belsku Dużym, 
Teresa Przychodzień – prezes zarzą-
du Banku Spółdzielczego w  Grój-
cu, Anna Śliwa-Jóźwik – radna Rady 
Miejskiej w  Grójcu, Ewa i  Marek 
Bienkiewiczowie.

Akademie takie jak ta, organizo-
wane w szkołach, są niezwykle waż-
ne dla rozwoju młodych ludzi. Dzię-
ki takim przedsięwzięciom dzieci 
uczą się, że  wolność, niepodległość 
i tożsamość narodowa są wartościa-
mi, które trzeba pielęgnować, o któ-
re trzeba dbać na co dzień, nie tylko 
w  chwilach kryzysowych. Wspól-
ne świętowanie takich rocznic, jak 
106-lecie odzyskania niepodległości, 
to  doskonała okazja do  przekazania 
młodym pokoleniom tej cennej wie-
dzy i pamięci o przeszłości.

PSP NR 1 W GRÓJCU

„BEZ HISTORII, MOWY, SZTUKI 
BEZ MĄDROŚCI TEJ Z NAUKI 
NARÓD SIĘ ZAMIENI W BEZIMIENNY KRAJ 
DZIŚ OJCZYZNA (...) CZEKA CIEBIE, WIERZY W CIEBIE 
TYSIĄC LAT HISTORII PATRZY W SERCE TWE”

Niezwykły spektakl z okazji 
odzyskania niepodległości

(FOT. KUBA RYSZKIEWICZ) (4)
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„Był sobie kot”

FOTORELACJA Z WIGILII MIEJSKIEJ
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Mikołajkowe szaleństwo w Grójcu!
PIĄTeK 6 GRudNIA, GRÓJeC 
ŚWIeCIŁ ŚWIĄTeCzNYM 
BLASKIeM. dzIeń PeŁeN 
MAGII ROzPOCzĄŁ SIĘ 
W GRÓJeCKIM OŚROdKu 
KuLTuRY, GdzIe NAJMŁOdSI 
MIeSzKAńCY MOGLI 
PRzeNIeŚĆ SIĘ dO BAJKOWeJ 
KRAINY.

Na  dzieci czekała niezwykła 
muzyczna przygoda – kon-
cert „Święty Mikołaj i  Ta-

jemnica zamarzniętych prezen-
tów”. Wspólnie z  Panem Sprężynką 
na scenie pojawił się święty Mikołaj 
z gitarą elektryczną.

Barwne postaci, magiczne melo-
die i interaktywne elementy sprawi-
ły, że  najmłodsi z  zapartym tchem 
śledzili losy bohaterów. Każde dziec-
ko otrzymało pluszowego misia. Ra-
dość dzieci była nie do opisania!

Kulminacyjnym punktem Miko-
łajek było uroczyste rozświetlenie 
choinki i  świątecznych dekoracji 
na  rynku. O  godzinie 18:00 wszy-
scy zebrali się, aby wspólnie odliczać 
do tego magicznego momentu. Wraz 
z  zastępcą burmistrza Jarosławem 
Rupiewiczem dzieci zliczały ostat-
nie sekundy, aby rynek rozbłysnął 
tysiącem światełek.

Po  rozświetleniu choinki, Świę-
ty Mikołaj obdarował dzieci 

słodkościami. Tegoroczne Mikołajki 
w Grójcu na długo pozostaną w pa-
mięci mieszkańców. Był to  dzień 

pełen radości, magii i  wspólnych 
chwil spędzonych w  świątecznej 
atmosferze.

Zatrzymaj się na chwilę...  
przy pejzażach Moniki Feliksiak
W piątek 8 listopada odbył się 
wernisaż wystawy malarstwa 
pt. „Zatrzymanie... w pejzażach 
Moniki Feliksiak”.

Różne etapy życia i  doświad-
czenia rodzą zapotrzebowa-
nie na konkretne bodźce dla 

zbalansowania emocji i  prowadzą 
autorkę do  adekwatnej odpowiedzi 
twórczej. Eksperymentuje ona z  te-
matami od  portretu przez martwą 
naturę, abstrakcję do  pejzażu oraz 
z techniką i materią malarską. W go-
nitwie dnia codziennego artyst-
ka zapragnęła zatrzymania i  ukoje-
nia zmysłów w  kontakcie z  naturą. 
Udział w  plenerze malarskim nad 
Świdrem był impulsem do rozpoczę-
cia przygody z pejzażem.

„Natura w swoim bogactwie z nie-
skończoną i czasem zaskakującą pa-
letą barw, faktur, struktur, ich wza-
jemnych zależności, niewiarygodną 
ulotnością zjawisk, nieustająco bu-
dzi mój zachwyt i pragnienie, aby za-
prosić tu innych, więc maluję. Kiedy 

patrzę na obraz natychmiast jestem 
w tamtym miejscu, oddycham tam-
tym powietrzem, raz rozgrzanym, 
innym razem ostrym, czuję na twa-
rzy promienie słońca albo chłód cie-
nia, powiew tamtego wiatru, wi-
dzę migotanie światła przez drżące 
na  wietrze liście, słyszę pomruki 
nadchodzącej burzy, szum trzcin, 
plusk albo cichy szmer wody i  na-
wet ptaki, których nie ma  na  obra-
zie… Wierzę, że  Bóg, który obdarzył 
mnie pewną wrażliwością, w swojej 
dobroci dał również ten piękny świat 
do podziwiania…’’ – mówi Artystka.

Słowa o Ojczyźnie – młodzi 
recytatorzy zachwycają
8 listopada w Grójeckim 
Ośrodku Kultury odbył się 
XXIV Konkurs Recytatorski 
„Moja Ojczyzna” organizowany 
pod patronatem Burmistrza 
Gminy i Miasta Grójec. W 5 
Kategoriach wiekowych, wzięło 
udział 46 recytatorów.

Komisja oceniając uczestni-
ków brała pod uwagę: do-
bór repertuaru, wartości 

artystyczne utworów, ich dosto-
sowanie do  wieku i  predyspozycji 
wykonawczych uczestnika, inter-
pretacje utworów, wartości arty-
styczne prezentowanych utwo-
rów, kulturę słowa i  zachowanie 
sceniczne

PONIŻEJ 
PRZEDSTAWIAMY 
WERDYKT::

Kategoria I – Przedszkola

• I  MIEJSCE – Amelia Wieczorek 
z Niepublicznego Językowego Przed-
szkola BAJKA w Grójcu

• II MIEJSCE – Paweł Szewer-
niak z Publicznego Przedszkola nr 4 
w Grójcu

• III MIEJSCE – Szczepan Szewczyk 
z  Oddz. Przedszkolny przy Szkole 
Podstawowej w Bikówku

Kategoria II – klasy 0

• I MIEJSCE Antonina Mazur z Nie-
publicznego Przedszkola BAJKA 
w Grójcu

• II MIEJSCE – Róża Biniszew-
ska z  Publicznego Przedszkola nr 1 
w Grójcu

• III MIEJSCE – Maria Nowak z Pu-
blicznego Przedszkola nr 4 w Grójcu

• WYRÓŻNIENIE ex aequo: Sabina 
Imiołek z  Publicznego Przedszko-
la nr 1 w Grójcu, Amelia Adamczyk 
ze Szkoły Podstawowej w Bikówku

Kategoria III – klasy I-III

• I  MIEJSCE ex aequo: Mateusz 
Matulka z PSP nr 1 w Grójcu, Alek-
sandra Pająk z PSP nr 2 w Grójcu

• II MIEJSCE – Lena Parol z  PSP 
w Bikówku

• III MIEJSCE – Hanna Łyszkow-
ska z PSP nr 3 w Grójcu

• WYRÓŻNIENIE ex aequo: 
Lena Olejnik z  PSP nr 2 w  Grój-
cu, Karolina Jakubowska z  PSP 
w Częstoniewie

Kategoria IV – klasy IV-V PSP

• I  MIEJSCE – Jakub Duch z  PSP 
w Częstoniewie

• II MIEJSCE – Zuzanna Mędrzak 
z PSP nr 2 w Grójcu

• III MIEJSCE – Alicja Burzyńska 
z PSP nr 2 w Grójcu

• WYRÓŻNIENIE ex aequo: Anna 
Włodarczyk z  PSP nr 1 w  Grójcu, 
Maja Bzówka z PSP nr 2 w Grójcu

Kategoria V – klasy VI-VIII PSP

• I MIEJSCE – Zofia Lewandowska 
z PSP w Lesznowoli

• II MIEJSCE – Tymon Gorzeński 
z PSP nr 1 w Grójcu

• III MIEJSCE – Kacper Dyga z PSP 
w Lesznowoli

• WYRÓŻNIENIE – Antoni Kanios 
z PSP w Lesznowoli

Fundatorem nagród książko-
wych był Grójecki Ośrodek Kultury. 
Wszystkim uczestnikom oraz lau-
reatom serdecznie gratulujemy i za-
praszamy do udziału w następnych 
konkursach organizowanych przez 
Grójecki Ośrodek Kultury.

GOK

O autorce:
Monika Feliksiak mieszka w Grójcu, lubi chwile wytchnienia w ogrodzie przy 
filiżance kawy i ładne kapelusze. Absolwentka Wydziału Architektury i Urba-
nistyki Politechniki Warszawskiej, w 2023 ukończyła studia podyplomowe 
z Malarstwa i Rysunku na Akademii Sztuk Pięknych im. Władysława Strze-
mińskiego w Łodzi, z zamiłowania malarka. Uczestniczyła w międzynaro-
dowym projekcie ART./X/TOYAMA w Grójcu z artystami z Japonii. Brała 
udział w wystawach zbiorowych z serii,, Sztuka Pasją”, od 2017 r. w wysta-
wach Grupy Plastyków Ziemi Grójeckiej w Grójeckim Ośrodku Kultury, w Ga-
lerii Biała Ściana w ASP w Łodzi, cyklicznie przy kościele Sióstr Bernardynek 
w Łowiczu oraz w plenerach malarskich. Jej prace znajdują się w kolekcjach 
prywatnych w Polsce i za granicą. Kilka można zobaczyć w kościele Miło-
sierdzia Bożego w Grójcu i w Żytomierzu oraz u Karmelitów Bosych w Zawoi.

(FOT. SZYMON WÓJCIK)
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SPOTKANIe z PRezYdeNTeM 
ALeKSANdReM 
KWAŚNIeWSKIM, KTÓRe 
OdBYŁO SIĘ 23 PAŹdzIeRNIKA 
W HALI SPARTAKuS BYŁO 
NAPRAWdĘ WYJĄTKOWYM 
WYdARzeNIeM. ROzMOWA 
PROWAdzONA PRzez 
dYReKTOR MIeJSKO-GMINNeJ 
BIBLIOTeKI PuBLICzNeJ 
KINGĘ MAJeWSKĄ 
dOTYCzYŁA NIe TYLKO 
OSOBISTYCH dOŚWIAdCzeń 
KWAŚNIeWSKIeGO, 
ALe TeŻ SzeRSzYCH 
zAGAdNIeń POLITYCzNYCH 
I SPOŁeCzNYCH. 

Karierę Aleksandra Kwaśniew-
skiego zna prawie każdy. Jed-
nak nie każdy wie, że to ekspert 

w  przyrządzaniu kiszki ziemniacza-
nej, a  w  młodości talent sprinterski. 
Jako swoje największe sukcesy poli-
tyczne definiuje przyjęcie w  referen-
dum Konstytucji w 1997 roku, wejście 
do  NATO i  wejście do  Unii Europej-
skiej. Pretekstem do  zorganizowane-
go przez Miejsko-Gminną Bibliotekę 
Publiczną w Grójcu wydarzenia była 
publikacja bestselerowej już książki 
„Prezydent”.

DROGA DO BELWEDERU

Zakręty życia polityka prowadziły 
od ruchu studenckiego do fotela pre-
zydenta. Sam jednak nie sądził, że cze-
ka go taki finał. Jak sam mówił, kiedy 
mamy naście lat i  podejmujemy róż-
ne wybory, to droga, która podążamy, 
jest niepewna. Na  ludzką przyszłość 
składają się czas, miejsce i osoby, jakie 
spotykamy na  swojej drodze, a  trud-
no przewidzieć ten splot okoliczności. 
Podobnie zostało to  przedstawione 
w  „Dniu świra”, gdzie osiemnasto-
latkom każą wybierać ścieżkę, decy-
dować o przyszłości, a oni dopiero jej 
szukają. Jeśli ktoś ma  wyjątkowy ta-
lent, na przykład muzyczny, może jego 
decyzje są łatwiejsze. Oferta, by wejść 
w świat polityki, nadeszła nieoczeki-
wanie, paradoksalnie zaproszono go 
do tego świata ze względu na głośną 
i  dosadną krytykę, trochę na  zasa-
dzie – pokaż, co potrafisz. W wieku 31 
lat został ministrem, w praktyce peł-
niącym obowiązki wicepremiera. Gdy 
do życia powołano SLD, z jej ramienia 
kandydował na prezydenta i wygrał.

Jak przytoczyła dyrektor Kinga Ma-
jewska: „Poszliśmy spać z  prezyden-
tem Wałęsą, obudziliśmy się z  Kwa-
śniewskim”. A  on z  pewnością, ale 
i  skromnością mówi: „Wiedzieliśmy, 
kiedy i  do  jakiego pociągu wsiąść. 
Dziś gdybym usłyszał, że  mam tego 
dokonać pomyślałbym, że  ktoś osza-
lał”. Miał 41 lat, kiedy został głową 
państwa i  51 lat, kiedy nią przestał 
być. Minęło dwadzieścia lat, a sala na-
dal, tak jak 23 października, wypeł-
nia się na  spotkaniach. Przychodzą 

ci, którzy sami pamiętają tamten czas 
i ci, którzy tylko o nim czytali.

PIERWSZA TAKA 
KAMPANIA

Aleksander Kwaśniewski podzielił się 
wspomnieniami z czasów swojej pre-
zydentury oraz kampanii wyborczej, 
która rozpoczęła się w 1995 roku. Opo-
wiadał o  wprowadzonych wówczas 
innowacyjnych strategiach, które 
zmieniły podejście do polityki w Pol-
sce. To  właśnie wtedy po  raz pierw-
szy w kampanii wykorzystano muzy-
kę. Hit zespołu Top One podbijał listy 
przebojów i serca wyborców. Ktoś na-
wet żartem powiedział, że to przyszły 
prezydent stał się twórcą disco polo. 
To był niezwykle aktywny czas – dni 
wypełnione spotkaniami z  wybor-
cami. Organizowano nawet 6–7 spo-
tkań dziennie, co było dość niezwykłe 
i wymagało ogromu pracy i zaangażo-
wania. Kwaśniewski przytoczył zna-
czenie hasła „Wybierzmy przyszłość”, 
które miało inspirować młodych 
i  nieść poczucie zmiany. To  właśnie 
do nowego, młodego pokolenia starali 
się przemówić, pokazać swój program 
i uświadomić szansę na zmiany.

BO W MEDIACH JEST 
MOC

Prezydent opisał zalety, ale i  wy-
zwania związane z  mediami, które 
w  tamtych czasach były ograniczo-
ne i odniósł się do zmiany w politycz-
nym krajobrazie. Zauważył, że  dziś 

politycy bardziej dbają o swój wizeru-
nek w  mediach społecznościowych, 
a  argumenty i  programy schodzą 
na  drugi plan. „Polityków reklamuje 
się tak samo jak chrupki”. A co w sytu-
acji, kiedy za tą reklamą nic nie idzie? ”.

POLITYCZNY TEATR

Dyrektor biblioteki odważnie przy-
toczyła wypowiedź prezydenta: „po-
wiedział pan, że  «tyle osiągnęliśmy, 
że choćby najgorszy palant przyszedł, 
to nie da się tego popsuć»”. Kwaśniew-
ski przyznał, że  się pomylił. Stwier-
dził, że historia pokazuje, że wszystko 
da się popsuć, jeśli brakuje pracowito-
ści i chęci. Ważna jest pewnego rodza-
ju ciągłość, nawet przy odmiennych 
poglądach, a tutaj doszło do zerwania 
tej ciągłości. W  jego opinii PiS miał 
dobry pomysł na  politykę socjalną, 
wielu wyciągnął z ubóstwa, jednakże 
sytuacja w spółkach Skarbu Państwa 
i  wymiar sprawiedliwości wymaga 
zmiany. Powiedział, że pomiędzy róż-
nymi ugrupowaniami powinno być 
miejsce na dialog, niezależnie od róż-
nic w poglądach.

W  trakcie spotkania nie zabra-
kło również refleksji na  temat przy-
szłości Polski. Pojawiły się nazwiska 
dwóch potencjalnych kandydatów 
walczących o najwyższy urząd w pań-
stwie: Trzaskowski i Sikorski. W oce-
nie prezydenta są  to  doświadczeni 
kandydaci, z  odpowiednim zaso-
bem wiedzy i  doświadczenia. Gdyby 
mógł im coś poradzić, to sugerowałby 
otwarcie się poza granice Warszawy. 

Kwaśniewski zwrócił uwagę na  zna-
czenie przewidywalności polityków 
oraz konieczność budowania sta-
bilnych relacji zarówno wewnętrz-
nych, jak i  międzynarodowych. Od-
niósł się do kontrowersyjnych swego 
czasu słów Leppera: „tu  już Wersalu 
nie będzie”, krytykujących zachowa-
nie posłów. Tymczasem nadal mało 
osób zdolnych jest do  kompromisu, 
mimo że mandat posła powinien zo-
bowiązywać do  pewnego poziomu 
zachowania.

Również Polska żyje wyborami pre-
zydenta USA. Ich wynik ma  wpływ 
na  sytuację w  Europie, szczególnie 
w  kontekście toczącej się na  Ukra-
inie wojny. Zapytany o to, jaki wpływ 
na  sytuację Polski będzie miał wy-
bór prezydenta USA odpowiedział, 
że jeśli prezydent Polski jest nieprze-
widywalny to  ma  to  małe znaczenie 
na  świecie, ale jeśli nieprzewidywal-
ny jest prezydent USA to  mamy pro-
blem. „Może obudzimy się w świecie, 
gdzie będzie pierwsza kobieta prezy-
dent” – podsumował.

ZA ZAMKNIĘTYMI 
DRZWIAMI

Wspomniał, że  powitanie w  Pała-
cu Prezydenckim było niespodzian-
ką. Na  progu pustego budynku stały 
trzy osoby: kucharz, pomoc kuchen-
na i kelner. Osoby, które do końca pre-
zydentury współpracowały z rodziną 
Kwaśniewskich. Pałac Prezydencki 
to wyjątkowe miejsce, ale to również 
wiele metrów kwadratowych. Dużo 
pracy kosztowało Jolantę Kwaśniew-
ską, aby urządzić tam przytulny dom. 
Ani dla niej, ani dla córki Oli to  nie 
był łatwy czas, a  mimo to  poradziły 
sobie doskonale. „Ola trafiła do pała-
cu jako dziewczynka, mieszkała tam 
jako dziewczyna i wyszła z niego jako 
kobieta”.

Interesującą częścią spotkania były 
osobiste anegdoty związane z życiem 
w  Pałacu Prezydenckim, zwłasz-
cza dotyczące spotkań z  zagranicz-
nymi dygnitarzami. Już trzy miesią-
ce po  zaprzysiężeniu miał miejsce 
pierwszy egzamin – wizyta królo-
wej Elżbiety. To było duże wyzwanie. 
Wymagało nauczenia się protokołu 
dyplomatycznego. Jednym z  punk-
tów było zalecenie, aby nie rozma-
wiać o  polityce. Tymczasem okaza-
ło się, że  to  był pierwszy temat, jaki 

poruszyła władczyni. Polityka inte-
resowała królową niezwykle i  lubiła 
wyjeżdżać poza granice, gdyż właśnie 
wtedy mogła rozmawiać na  tematy 
polityczne.

Życie w  pałacu obfitowało w  za-
bawne sytuacje i można o nich prze-
czytać w  książce. Jedną z  nich była 
uroczysta kolacja przygotowywana 
dla cesarza i cesarzowej Japonii. Wy-
zwanie stanowiło przygotowanie 
menu. Finalnie zdecydowano się po-
dać zupę z wiśni – nawiązując do pa-
nującego określenia Japonii jako kraju 
kwitnącej wiśni... Było to  zaskocze-
niem dla pary gości, gdyż okazało 
się, że wiśnie kwitną, ale nie owocu-
ją. I tak polska wiśnia stała się gwiaz-
dą wieczoru.

Z PREZYDENCKIEJ 
PERSPEKTYWY

Odpowiadając na pytania z sali, gość 
podkreślił znaczenie wychowania fi-
zycznego i kultury sportu w Polsce. Za-
uważył, że kondycja kultury fizycznej 
w kraju wymaga większej uwagi i za-
angażowania. Zarówno na  poziomie 
sportu zawodowego, jak i zajęć sporto-
wych w szkołach. Ubolewał nad tym, 
jak małą rolę przywiązuje się obecnie 
do  wychowania fizycznego. Podkre-
ślił, że paradoksalnie zaległości z ma-
tematyki czy biologii można nadrobić, 
natomiast tych związanych z kondy-
cją ciała już nie. Tymczasem jest co-
raz więcej osób, które po  prostu nie 
ćwiczą, ale i  dorośli nie przywiązują 
do tego wagi. A właśnie sport wzmac-
nia nie tylko zdrowie, ale uczy też rela-
cji. Rozwija współpracę, pozwala wy-
łaniać liderów.

Pojawił się wątek służby wojsko-
wej, która powinna wrócić jednak 
w  innej formie. Ważna obecnie jest 
technologia, wyposażenie i  umie-
jętność korzystania ze  sprzętu. Pre-
zydent uważa, że  nie ma  bezpośred-
niego zagrożenia dla Polski i  krajów 
NATO ze  strony Rosji, jednak będą 
pojawiać się różnorodne prowoka-
cje i na to musimy być gotowi i odpo-
wiednio przeszkoleni.

To  spotkanie z  Aleksandrem Kwa-
śniewskim stanowiło nie tylko po-
wrót do przeszłości, ale również waż-
ną refleksję nad przyszłością polityki 
w Polsce i na świecie. Uczestnicy dłu-
go stali w  budzących emocje kolej-
kach, bo można było zrobić sobie zdję-
cie i  uścisnąć dłoń prezydentowi. 
Rozemocjonowane twarze uchwycił 
na pięknych artystycznych zdjęciach 
Kuba Ryszkiewicz.

Na  zakończenie słowa podzięko-
wania biblioteka kieruje do osób, dzię-
ki którym mogliśmy spotkać się tak 
licznie w  Hali Spartakus: dziękuje-
my burmistrzom Dariuszowi Gwieź-
dzie i Jarosławowi Rupiewiczowi oraz 
dyrektorowi GOS „Mazowsze” Irene-
uszowi Wojciechowskiemu. I  Wam, 
drodzy Czytelnicy za tak liczną obec-
ność, pytania i ciepłe emocje.

ANNA SKOCZYLAS-MIKOŁAJCZYK

RELACJA ZE SPOTKANIA Z PREZYDENTEM ALEKSANDREM KWAŚNIEWSKIM

Wiedzieliśmy, do jakiego 
pociągu wsiąść

(FOT. KUBA RYSZKIEWICZ) (3)
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 p Szymon Wójcik: Czym jest dla 
Pani biblioteka?

Kinga Majewska: Jeżeli pracujesz 
w miejscu, które jest twoją miłością, 
to nie przepracujesz ani jednego dnia 
w  swoim życiu. Ja  tak mam! Uwiel-
biam swoją pracę. Biblioteka to moje 
miejsce na ziemi. Nie wyobrażam so-
bie, że  mogłabym pracować gdzieś 
indziej.

 p Jak to się wszystko zaczęło? 
Jakie były początki Pani kariery?

W  moim środowisku zawsze się 
czytało. Wychowałam się w rodzinie, 
gdzie książki były ważne. Mam takie 
wspomnienie: tata czytający książ-
kę  musiał ją  skończyć. Wielokrot-
nie nie spał przez to  nocami. Moja 
mama potrafiła sobie je dozować i de-
lektować się przyjemnością lektu-
ry. Babcia też  czytała, nawet w  wie-
ku 90 lat. Przywoziłam jej książki 
ze  specjalnie powiększonymi litera-
mi (Nasza biblioteka również posia-
da zbiory z dużym drukiem). Czytała 
5 książek w  tygodniu. Kiedy przyjeż-
dżałam i widziałam, że przeczytała 3, 
to od razu wiedziałam, że źle się czuje.

Ja  sama jestem pokoleniem Jeży-
cjady – to taka powieść o losach naj-
bardziej znanej poznańskiej rodziny 
Borejków i ich przyjaciół, którą napi-
sała Małgorzata Musierowicz. Zosta-
łam wychowana na  „Ani z  Zielone-
go Wzgórza”, „Panu samochodziku”, 
„Tomku Sawyerze”. Książki towarzy-
szyły mi zawsze. Potem był taki mo-
ment, kiedy w  liceum głównie czy-
tałam lektury. Raz w  tygodniu była 
nowa pozycja do omówienia. Nie star-
czało czasu na  inne książki. Obec-
nie jest to w ogóle nie do pomyślenia. 
Młodzież ma  kilka książek do  prze-
czytania w przeciągu roku szkolnego, 
niektóre tylko we  fragmentach. Na-
stępnie studiowałam i  już pracowa-
łam w bibliotece. Tak więc biblioteka 
i  książki to  całe moje życie. Nie wy-
obrażam sobie, żeby przed snem nie 
przeczytać chociaż kilku stron.

Kiedy objęłam stanowisko dy-
rektora, to  nasza grójecka biblioteka 
w  porównaniu do  placówek, w  któ-
rych wcześniej pracowałam, była 10, 
15 lat wstecz. Tutaj czekała mnie pra-
ca u  podstaw. Po  pierwsze, księgo-
zbiór był przestarzały, zdezaktualizo-
wany, zniszczony i  cóż… śmierdzący 
kurzem. Otrzymywałam godny bu-
dżet od organizatora na odświeżenie 
księgozbioru. Po drugie, pracowałam 
z  bibliotekarzami, żeby pokazać im, 
że  ta  biblioteka może wyglądać zu-
pełnie inaczej. Wprowadziliśmy dla 
czytelników wolny dostęp do  zbio-
rów, a  księgozbiór dziecięcy rozbu-
dowaliśmy tak, że ma swoje miejsce, 
a  nie tylko aneks w  Wypożyczalni 
dla Dorosłych. Moim zdaniem 99% 
sukcesu to  ludzie. To, że  masz z  kim 
pracować, a ja mam taki komfort i ta-
kich ludzi w  bibliotece. Miałam też 
dobrego Burmistrza, który wspie-
rał bibliotekę i  ufał moim decyzjom. 
Po  trzecie, musieliśmy pokazać spo-
łeczeństwu, że ta placówka może ina-
czej funkcjonować. Biblioteka bez 
nowości umiera. Napisałam kiedyś 
w  „Życiu Grójca”, że  biblioteka po-
winna być  skarbnicą najnowszych 
książek. Stare pozycje są  oczywiście 
wypożyczane, ale w mniejszym stop-
niu. Książki obecnie są  bardzo dro-
gie, a czytelnicy przychodzą głównie 
po nowości lub inne zbiory bibliotecz-
ne np. gry planszowe.

 p Jaką rolę pełni w życiu dla 
mieszkańców ta instytucja?

Dla społeczeństwa odgrywamy 
bardzo ważną rolę. Na przykład uzu-
pełniamy ofertę Grójeckiego Ośrodka 
Kultury, gdzie się bardzo dużo dzie-
je, ale została nisza. To nasza pobocz-
na działalność, która jest bardzo do-
ceniana przez społeczność Grójca. 
Ale nie tylko, bo jesteśmy bardzo zna-
ną instytucją na Mazowszu. Przypo-
mnę, że  nasza biblioteka w  zeszłym 
roku, w  kategorii działalność biblio-
teczna, zdobyła nagrodę dla najlep-
szej Biblioteki na Mazowszu.

 p Innowacje. Co udało się 
wprowadzić?

Kiedy obejmowałam stanowisko 
dyrektora w 2007 roku, wszystko było 
na  papierze. Nie było cyfryzacji, nie 
było komputerów. Funkcjonował sys-
tem kart i  zapis krzyżowy, a  to  były 
bardzo archaiczne procedury. W  tej 
chwili mamy własną kartę elek-
troniczną lub aplikację na  telefon. 
Wszystko jest w  systemie biblio-
tecznym Mateusz. Możemy zama-
wiać książki przez internet. Odbierać 
je  na  mieście z  książkomatu, któ-
ry z racji dużego zainteresowania ob-
sługujemy 2 razy dziennie. Możemy 
też e-booki wypożyczać przez inter-
net – nie pojawiając się na  miejscu 
w bibliotece.

 p Czym właściwie jest ten 
książkomat?

To  coś w  rodzaju paczkomatu, 
czynnego przez całą dobę. Świet-
nie radzi sobie z  obsługą potrzeb 
mieszkańców pracujących w  War-
szawie lub w godzinach pracy biblio-
teki. Uważam, że  godziny otwarcia 
są  bardzo dobre i  wychodzą naprze-
ciw potrzebom naszych czytelników. 

Pracujemy do  godziny 18, a  w  każdą 
sobotę biblioteka jest czynna. Dzięki 
książkomatowi, można wejść na stro-
nę biblioteki, wybrać dowolną pozy-
cję z katalogu i zamówić ją, a następ-
nie odebrać w  dogodnym dla siebie 
czasie.

 p To z pewnością wymaga 
dodatkowej pracy 
i zaangażowania pracowników.

Wierzę, że to my jesteśmy dla czy-
telników, a  nie czytelnicy dla nas. 
Oczekują, żeby nasza obsługa dzia-
łała właśnie w ten sposób. W soboty 
mamy bardzo dużo gości. Statystyki 
pokazują, że  to  jeden z  lepszych dni. 
Pracujemy też w  długie weekendy: 
na przykład 2 maja 2024 r. odwiedziło 
nas 161 osób, z czego 80 osób wypoży-
czyło nasze zbiory.

 p Czy młodzi ludzie czytają? 
Czego oczekują oni?

Nie chciałabym generalizować. 
Jeśli młodzież czyta, to  przeważ-
nie w internecie. Jeżeli coś z tego jest 
przeniesione na  papier, to  ustawiają 
się po to kolejki. W drugiej kolejności 
młodzież czyta to, co akurat influen-
cerzy promują na tik toku oraz innych 
kanałach w  mediach społecznościo-
wych. Młodzież jest jak gąbka. Oni nie 
filtrują, oni chłoną po prostu wszyst-
ko, co akurat ich w danym momencie 
interesuje.

Bardzo poczytną literaturą u  mło-
dzieży są fantastyka i mangi. A my je-
steśmy jedną z  wiodących biblio-
tek w  Polsce, w  tej kwestii. Bardzo 
przyglądamy się temu trendowi. 
Współpracujemy z animatorem, któ-
ry ma  dużą wiedzę w  tym obsza-
rze. Ukierunkowuje ich. Na  każdej 

z  ponad 3 tys. pozycji o  tej tematyce 
mamy oznaczenia wiekowe: 12+, 14+, 
16+, 18+.

 p Czy mieszkańcy nadal chętnie 
sięgają po gry planszowe?

Obserwujemy mocne zainte-
resowanie ze  strony czytelników 
planszówkami. Mamy 318 tytu-
łów, z  których chętnie korzystają 
całe rodziny. Cieszą się ogromnym 
zainteresowaniem.

 p Jakie są Pani marzenia i jakie 
są realia?

Marzenia, które w  tej chwili nie 
są realne, ale za jakieś 5, 10 lat staną 
się wymaganiami... Biblioteka mieści 
się w  pięknym, zabytkowym budyn-
ku, ale niestety nie spełnia on potrzeb 
bibliotecznych. W  tej chwili mamy 
około 88 tys. woluminów. A  na  po-
trzeby działalności około biblio-
tecznej dysponujemy malutką salą 
na  jakieś 50, 60 dzieci. Ten brak od-
powiedniej przestrzeni podcina nam 
skrzydła. Poza tym, zabytkowy bu-
dynek zaadoptowany do  takiej dzia-
łalności, musi dostosować się do wy-
tycznych konserwatora zabytków. 
Obecnie panuje trend i moda na prze-
strzenie otwarte. Nasz obiekt jest 
po prostu za mały, przytłaczają cię re-
gały oraz kolumny, które musiały zo-
stać ze względów konstrukcyjnych.

Moim marzeniem jest duży obiekt, 
z ogromną salą spotkań. Obecny bu-
dynek, chodź piękny i reprezentacyj-
ny, nie spełnia oczekiwań pod wzglę-
dem właśnie przestrzeni. Jesteśmy 
instytucją, gdzie drzwi się nie zamy-
kają. Odwiedza nas mnóstwo czytel-
ników. Mamy się czym pochwalić, 
bo od początku tego roku do końca li-
stopada wypożyczono u nas blisko 90 
tys. książek!

 p Dzisiaj to ja przepytuję Panią, 
ale często to Pani pełni taką rolę. 
Rozmawia Pani z politykami, 
aktorami, pisarzami.

Każdy zawód i  każda osoba, którą 
gościliśmy w bibliotece jest związana 
z książką. I to jest dla mnie wyznacz-
nikiem. To mój naturalny proces pra-
cy dyrektora. Daje mi mnóstwo satys-
fakcji, ale wiąże się z  poświęceniem 
czasu na przygotowanie się do takiej 
rozmowy (średnio około 3 tygodni). 
Czytam książki, wyszukuję artyku-
ły prasowe oraz wszelkie materiały 

na  temat mojego rozmówcy. Filtruje, 
to co można znaleźć w internecie.

 p Katarzyna Bonda powiedziała: 
„Skąd Wy macie taką Dyrektor? 
Przecież ona wszystko o mnie wie. 
Powinna pracować w wywiadzie”.

To  ogrom pracy, duża odpowie-
dzialność. Firmujesz swoją instytu-
cję, ale też całe nasze społeczeństwo. 
Są spotkania, które prowadzi się lek-
ko i bardzo fajnie. Zdarzają się i takie, 
które są bardzo wymagające. Do dziś 
wspominam wieczór z  Wojciechem 
Jagielskim. Samo przeczytanie tych 
książek, było dla mnie trudne. Roz-
mowa z nim była jak strzelanie z ka-
rabinu: pytanie, odpowiedź, pytanie, 
odpowiedź… koniec.

 p Porozmawiajmy jeszcze 
o projektach i dotacjach.

Od  początku zarządzania przeze 
mnie placówką otrzymaliśmy 18 do-
tacji na  działania dla społeczności 
grójeckiej oraz drugie tyle na  zakup 
nowości wydawniczych. Pozyskuje-
my je  na  projekty miękkie, które do-
tyczą pracy z ludźmi. Dają nam wiele 
satysfakcji. Trudno jest wybrać, któ-
ry projekt był najlepszy, pierwsze były 
raczkujące, dotyczyły dzieci. Mieli-
śmy sporo warsztatów tematycznych, 
warsztatów dla seniorów. Seniorzy 
przez to mówią o mnie, że jestem ich 
matką chrzestną. Ich grupa rozrosła 
się przecież tak, że  już w  Grójeckim 
Ośrodku Kultury się nie mieszczą. Za-
początkowałam ich działalność oraz 
starałam się spełniać ich potrzeby.

W  okresie pandemii, kiedy trzeba 
było oszczędzać, wpadłam na pomysł 
projektu „Retro wakacje z  Bibliote-
ką”. Tematem wiodącym były gry, za-
bawy, jakie organizowało sobie moje 
pokolenie i nasi rodzice. Kiedy to nie 
mieliśmy telefonów, komputerów, 
Play Station. To też był bardzo cieka-
wy i udany projekt. Kolejnym starza-
łem w dziesiątkę okazał się „W poszu-
kiwaniu kwiatu paproci” – tegoroczny 
projekt o tematyce słowiańskiej, któ-
rego pomysłodawczyniami były 
Magdalena Sepczyńska-Górzyńska 
oraz Anna Skoczylas-Mikołajczyk. 
Na  pewno przygotujemy jeszcze nie-
jedną niespodziankę.

 p Dziękuje za rozmowę.
Ja  również i  pozdrawiam wszyst-

kich czytelników Życia Grójca.

Z DYREKTOR MIEJSKO-GMINNEJ BIBLIOTEKI PUBLICZNEJ IM W. S. 
LASKOWSKIEGO W GRÓJCU, ROZMAWIA SZYMON WÓJCIK.

Biblioteka to moje miejsce na ziemi
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Kolejna publikacja 
regionalna
Regionaliści to specyficzna 
grupa publicystów, 
specjalizująca się w badaniach 
dotyczących przeszłości 
regionu i zachowywaniu faktów 
świadczących o wydarzeniach, 
mających wpływ na życie 
konkretnego obszaru i jego 
mieszkańców.

To  trudna i  odpowiedzialna 
praca, odnosząca się prze-
cież do spraw i ludzi niezwy-

kle ważnych też dla konkretnej spo-
łeczności, dla której obszar objęty 
badaniami jest ich tzw. małą ojczy-
zną. A więc spraw zawierających się 
w  wielu przypadkach wśród ludzi 
im bliskich i  znanych – dlatego po-
wstałe na bazie badań opracowania 
są ściśle kontrolowane i poddawane 
krytycznej ocenie.

Niezależnie jednak od  osobistych 
– i  nierzadko też wielce subiektyw-
nych – ocen, publikacje tego rodza-
ju są poszukiwane. Stanowią one bo-
wiem w  wielu przypadkach jedyne 
opracowania tematów, których nikt 
nigdy nie podejmował, a  które też 
stanowią ważny element ojczystej 
historii. Dlatego też cieszy każdy fakt 
powstania nowej publikacji regio-
nalnej, poszerzającej wiedzę o  spra-
wach bliskich.

Interesującym prezentem dla 
mieszkańców Grójca – i  nie tylko – 
jest wprowadzona na początku grud-
nia 2024 roku na  księgarski rynek 
nowa książka Andrzeja Zygmunta 
Roli-Stężyckiego pt. „Zagubione fak-
ty. Opowieści spod Opoczna, Przy-
suchy, Radomia i Grójca”, zawierają-
ca kilkadziesiąt esejów odnoszących 
się do  spraw i  ludzi dotąd niezna-
nych lub zapomnianych.

Ten niezwykle interesujący zbiór 
opowieści, wiąże ludzi i  regiony są-
siednie, a  o  których to  więzach nie-
wiele dotąd wiedziano. Tym bardziej 

więc są  one intrygujące, bo  przybli-
żają czytelnikom pozornie błahe wy-
darzenia, a  które to  przecież wiele 
wyjaśniają.

W treści – zainteresowani lokalną 
historią – znajdą więc nieznane do-
tąd fakty związków rodzinnych mjr. 
Henryka Dobrzańskiego „HUBALA” 
z  Przysuskiem, epizody rodziny Bo-
nieckich ze Świdna, z rodzinami eg-
zystującymi pod Klwowem, o kontro-
wersjach dotyczących płci generała 
Kazimierza Pułaskiego, grójeckim 
malarzu – Leonardzie Pękalskim 
czy generale Adamie Kicińskim – 
chrześniaku Piotra Wysockiego i ka-
pliczce z  Matką Boską Jazłowiecką 
w podgrójeckim Kociszewie.

Wszystkie te opowieści wiąże 
ze  sobą region, który – wydawałoby 
się – różniący się w poszczególnych 
powiatach, okazuje się ściśle ze sobą 
powiązany.

„Zagubione fakty…” to  publikacja 
– 36. tego autora – wielce interesu-
jąca, odsłaniająca czytelnikom spra-
wy z pogranicza pitawalu i sensacji, 
a którą to nabyć można w księgarni 
Krzysztofa Lichosika w Grójcu.

KAROLINA TOMASZEWSKA

Spotkanie z Motyką

„Odwagi! Bądź sobą! ”  
– takie słowa wielokrotnie 
wybrzmiały w czwartek, 
17 października w sali 
widowiskowej Grójeckiego 
Ośrodka Kultury.

M łodzież z  grójeckich 
i  okolicznych szkół 
uczestniczyła w  spotka-

niu, które poprowadził Robert 

Motyka – artysta kabaretowy, ra-
diowiec, aktywnie zaangażowany 
w  sprawy społeczne wraz z  fun-
dacją „Ściernisko”.

Wykład połączony z  czynnym 
udziałem widowni miał na  celu 
wzbudzenie wśród młodych ludzi 
motywacji w  dążeniu do  celów 
i  rozwijania swoich pasji, a  tak-
że budowanie pozytywnego obra-
zu i wzmacnianie ich samooceny.

EKSPORT OD EUROPY PO AMERYKĘ ŁACIŃSKĄ I BLISKI WSCHÓD

Polska zyskuje coraz silniejszą pozycję w międzynarodowym handlu żywnością. Nasze produkty od lat 
podbijają rynek europejski, a ich popularność rośnie również w bardziej odległych częściach świata, 
takich jak Bliski Wschód czy Ameryka Łacińska. W pierwszym kwartale 2024 roku wartość eksportu 
rolno-spożywczego z Polski osiągnęła 12,7 miliarda euro, z czego aż 27% tej wartości pochodzi z dostaw 
na rynki pozaeuropejskie.

JABŁKA, BORÓWKI, NABIAŁ – POLSKIE PRZYSMAKI NA GLOBALNYM RYNKU
Polska jest jednym z największych światowych producentów jabłek, które co sezon trafiają na eksport w ilościach się-
gających setek tysięcy ton. Jabłka z polskich sadów znajdują odbiorców nie tylko w Europie, ale także w Azji i na Bli-
skim Wschodzie. Wysokiej jakości borówki, choć wymagające szybkiego transportu, są z powodzeniem eksportowane 
lotniczo do odległych krajów, dzięki zaawansowanej logistyce i kontrolowanej temperaturze. To właśnie transport lotni-
czy, zapewniający świeżość owoców przez cały czas podróży, pozwala na ich dostawy na rynki premium, gdzie jakość 
i świeżość są kluczowe.

EKSPORT NA ODLEGŁE RYNKI – RÓŻNORODNOŚĆ PRODUKTÓW I SZLAKÓW 
TRANSPORTOWYCH
Polski eksport nie ogranicza się tylko do owoców – na odległe rynki Ameryki Środkowej i Południowej coraz częściej 
trafia mrożone mięso, natomiast kraje Bliskiego Wschodu stają się znaczącymi odbiorcami polskich jaj i produktów 
mlecznych. Wiele z tych towarów transportuje się drogą morską w warunkach chłodniczych, co umożliwia dostawy 
w dużych ilościach przy zachowaniu najwyższej jakości. Polski eksport zyskuje dzięki temu na wszechstronności – 
jest odpowiedzią na zróżnicowane potrzeby i preferencje zagranicznych konsumentów.

POLFROST – WSPARCIE W DRODZE NA GLOBALNE RYNKI
Polfrost, jako firma wyspecjalizowana w transporcie międzynarodowym, wspiera polskich eksporterów na każdym eta-
pie rozwoju na rynkach zagranicznych. Dzięki kompleksowej obsłudze logistycznej – od doradztwa, poprzez plano-
wanie tras, aż po dostawy w ściśle kontrolowanej temperaturze – umożliwiamy eksport na skalę globalną. Z naszym 
wsparciem produkty rolno-spożywcze z Polski bezpiecznie docierają do portów morskich i lotniczych, skąd trafiają 
na półki odległych regionów świata.

Sukces polskiego eksportu żywności na odległych rynkach to efekt dobrej jakości towarów oraz logistyki, która wspie-
ra ich terminowe dostawy.

ARTYKUŁ SPONSOROWANY

Grójec w oczach Artystów

„Panorama Grójca” – taki tytuł 
nosi wystawa, której wernisaż 
odbył się 11 października. 
Ekspozycja jest 
podsumowaniem wyjątkowego 
projektu artystycznego, który 
zrealizowała Grupa Plastyków 
Ziemi Grójeckiej oraz kilka 
osób niezrzeszonych.

Piątkowy wernisaż był pełen 
dobrej energii, nowych osób 
i  ciekawych refleksji na  te-

mat Grójca. Uczestnicy wydarzenia 
mogli zobaczyć nieoczywiste inter-
pretacje naszego miasta wykonane 
różnymi technikami: malarstwo 
na  płótnie, digital painting, plaka-
ty, relief, ilustracje, fotografie i kola-
że. W  wystawie udział biorą prace 
Ireny Gnatowskiej, Katarzyny Gruk, 

Bożeny Grzejszczyk, Konrada Kęski, 
Jolanty Lusy, Anny Młyniec, Fran-
ciszka Młyniec, Marty Paszkowskiej, 
Anny Ryszkowskiej, Kuby Ryszkie-
wicza i Karoliny Wróblewskiej.

Realizacja projektu „Panora-
ma Grójca” została sfinansowana 
ze  środków Urzędu Gminy i  Miasta 
Grójec.

MARTA PASZKOWSKA

POLSKA ŻYWNOŚĆ NA ŚWIATOWYCH STOŁACH 
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Na skrzydłach marzeń 
przez góry Azji
W piątek 29 listopada 2024 r. 
w galerii Grójeckiego Ośrodka 
Kultury odbyło się slajdowisko 
poświęcone trekkingowi 
w Kirgistanie, które poprowadziły 
Justyna Kępka (mieszkanka 
Grójca) oraz Magdalena 
Męcińska. Wszystko zaczęło 
się kilka lat temu od marzenia 
dwóch koleżanek/podróżniczek 
o wędrówkach po gruzińskich 
górach, które rozwinęło się 
w pasję i zaprowadziło je oraz inne 
koleżanki do kolejnych górskich 
rejonów, takich jak Armenia 
i Kirgistan.

Podczas prezentacji podróżniczej 
Panie pokazały nie tylko spek-
takularne krajobrazy, przepięk-

ne jeziora, niezliczone góry, ale tak-
że życie codzienne mieszkańców tego 
niezwykłego kraju Kirgistanu. Można 
było posłuchać o historii tego regionu, 
jego kulturze i religii. Była to prawdzi-
wa uczta dla oka, pełna zdjęć i opowie-
ści o wędrówkach po jednej z najdzik-
szych części Azji. Na  slajdach można 
było zobaczyć imponujące wierzchołki 
gór Tien-Shan (zdobywanie Piku Uchi-
tel 4530 m. n.p.m oraz wspinaczkę nad 
cudownie położone turkusowe jezio-
ro Ala – Kul 3532  m.n.p.m.) oraz gór 
Pamir (zdobywanie Base Camp Lenin 
Peak C1 4400  m.n.pm. i  pik Yukhin 
5130  m.n.p.m.), a  także malownicze 
jeziora (Son-Kul, Issyk-Kul) i  doliny, 
w których schowane są tradycyjne kir-
giskie jurty. Wszystkie te miejsca dają 

poczucie kontaktu z naturą, wolnością 
i są jeszcze nieskażone cywilizacją.

Slajdowisko zawierało wiele prak-
tycznych informacji dotyczących sa-
mej organizacji takiej wyprawy. Poru-
szone zostały kwestie zakupu biletów, 
potrzebnych dokumentów, pogody, 
ubezpieczenia, pozwoleń, noclegów, 
choroby wysokościowej, przygotowa-
nia fizycznego, tego co warto doświad-
czyć będąc w  Kirgistanie, jak się spa-
kować na  wędrówkę, jak się najlepiej 
po  nim przemieszczać, jakie pamiąt-
ki przywieźć, czy jest tam bezpiecznie, 
jak wygląda w tym kraju opieka zdro-
wotna itp.

Slajdowisko o  trekkingu w  Kirgi-
stanie było wspaniałą okazją, by prze-
nieść się w  górskie krajobrazy Azji 

Centralnej, poczuć ducha przygo-
dy oraz zgłębić tajemnice nomadz-
kiej kultury. Dla tych, którzy marzą 
o trekkingu w jednym z najmniej od-
krytych zakątków świata, Kirgistan 
stanowi idealne miejsce, pełne nieza-
pomnianych widoków i niezliczonych 
szlaków.

To, co  zaczęło się od  małego ma-
rzenia, stało się wielką pasją, która 
zintegrowała grupę kobiet w  najbar-
dziej niezwykły sposób. Takie wspól-
ne trekkingi stają się nie tylko sposo-
bem na poznanie nowych miejsc, ale 
także na rozwój osobisty i wzmacnia-
nie przyjaźni. Kto wie, jakie góry poko-
nają w kolejnym roku?

TEKST ORAZ ZDJĘCIA AUTORSTWA 
ORGANIZATORÓW WYDARZENIA

OGŁOSZENIE BURMISTRZA  
GMINY I MIASTA GRÓJEC

o wyłożeniu do publicznego wglądu projektów zmian  
miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego  

części miasta Grójca  
w dniach od 6 listopada 2023 r. do 30 listopada 2023 r.

w siedzibie w siedzibie Urzędu Gminy i Miasta w Grójcu ul. J. Pił-
sudskiego 47, pok. Nr 4, w godz. od 800 do 1500.

Na podstawie art. 17 pkt 9 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i za-
gospodarowaniu przestrzennym (tekst jednolity Dz. U. z 2023 r., poz. 977 
z późn. zm.) oraz uchwał Rady Miejskiej w Grójcu o przystąpieniu do spo-
rządzenia zmian miejscowego planu wymienionych niżej, zawiadamiam 
o wyłożeniu do publicznego wglądu następujących projektów zmian miej-
scowych planów zagospodarowania przestrzennego:

 1. Część miasta Grójca – teren przy ul. Granicznej, POW i C. K. Norwi-
da – symbol planistyczny 18.MW/U.

(Uchwała Nr XLVI/429/22 Rady Miejskiej w Grójcu z dnia 28 marca 2022 r., 
w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany miejscowego planu zago-
spodarowania przestrzennego części miasta Grójca).

2.  Część miasta Grójca – cały teren objęty uchwałą XLVIII/368/14 
Rady Miejskiej w Grójcu z dnia 20 stycznia 2014 r.),

(Uchwała Nr LVII/568/23 Rady Miejskiej w  Grójcu z  dnia 30 stycznia 
2023 r., w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany miejscowego pla-
nu zagospodarowania przestrzennego części miasta Grójca).

Projekty zmian planów miejscowych będą dostępne również w wersji elek-
tronicznej na stronie internetowej urzędu w Biuletynie Informacji Publicz-
nej (https://bip.grojecmiasto.pl/).

Dyskusje publiczne nad przyjętymi w projektach zmian planów miejsco-
wych rozwiązaniami odbędą się w następujących terminach:

Projekt zmiany planu dzień godzina

Teren objęty uchwałą XLVIII/368/14 Rady 
Miejskiej w Grójcu z dnia 20 stycznia 2014 r. 26.11.2023 r. 1200

Teren przy ul. Granicznej, POW i C.K.Norwida- 
symbol planistyczny 18.MW/U. 26.11.2023 r. 1300

w budynku Urzędu Gminy i Miasta w Grójcu ul. J. Piłsudskiego 47 – sala 
konferencyjna.

Zgodnie z  art. 18 ust. 1 ustawy o  planowaniu i  zagospodarowaniu prze-
strzennym, każdy, kto kwestionuje ustalenia przyjęte w projekcie zmiany 
planu miejscowego, może wnieść uwagi.

Uwagi można wnosić na piśmie do Burmistrza Gminy i Miasta Grójec z po-
daniem imienia i nazwiska lub nazwy jednostki organizacyjnej i adresu, 
oznaczenia nieruchomości, której uwaga dotyczy, w  nieprzekraczalnym 
terminie do dnia 13 grudnia 2023 r.

Pisma należy kierować na adres Urzędu Gminy i Miasta, ul. J. Piłsudskiego 
47, 05–600 Grójec lub w postaci elektronicznej, w szczególności za pomo-
cą poczty elektronicznej na adres email: urzad@grojecmiasto.pl lub przez 
platformę ePUAP.

Jednocześnie informuję, że na podstawie art. 48 ustawy z dnia 3 paździer-
nika 2008  r. o  udostępnieniu informacji o  środowisku i  jego ochronie, 
udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz ocenach oddziaływa-
nia na środowisko (tj. Dz.U. z 2022 r., poz. 1029 z późniejszymi zmianami) 
Burmistrz Gminy i Miasta Grójec odstąpił od przeprowadzenia strategicz-
nej oceny oddziaływania na środowisko dla ww dokumentów

Uwagi i  wnioski złożone po  upływie wyżej podanego terminu pozosta-
ną bez rozpatrzenia. Uwagi do projektu planu oraz wnioski i uwagi w po-
stępowaniu w sprawie strategicznej oceny oddziaływania na środowisko 
są rozpatrywane przez Burmistrza Gminy i Miasta Grójec w terminie 21 
dni od dnia upływu terminu ich składania. Rozpatrzenie uwag zostanie 
opublikowane w Biuletynie Informacji Publicznej na stronie internetowej 
urzędu https://bip.grojecmiasto.pl.

DARIUSZ GWIAZDA
BURMISTRZ

Klauzula informacyjna

Zgodnie z art. 13 Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 
2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016r. w sprawie ochrony osób fizycznych w 
związku z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie swobodnego 
przepływu takich danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE (RODO) 
podaje się do wiadomości, że administratorem przekazanych danych 
osobowych jest Burmistrz Gminy i Miasta Grójec. Celem przetwarza-
nia danych jest realizacja zadań związanych z procedurą sporządzenia 
planu miejscowego. Podstawę przetwarzania stanowi ustawa z dnia 27 
marca 2003r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym. 

Klauzula informacyjna w zakresie ochrony danych osobowych znajduje 
się na stronie głównej Biuletynu Informacji Publicznej Urzędu Gminy  i 
Miasta Grójec – https://bip.grojecmiasto.pl/

O G Ł O S Z E N I E  B U R M I S T R Z A  G M I N Y  I   M I A S T A  G R Ó J E C
o przystąpieniu do sporządzenia zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego  

części gminy Grójec dla działek nr 36/9, 35/11, 5/72 i części działki nr 21/4 położonych w Podolu

Na podstawie art.17 pkt 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym 
(t.j. Dz. U. z 2023 r., poz. 977 z późniejszymi zmianami) oraz art. 39 w związku z art. 46 pkt 1 i art. 54 ust. 2 usta-
wy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeń-
stwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. z 2022 r., poz. 1029 z póź-
niejszymi zmianami), zawiadamiam o podjęciu przez Radę Miejską w Grójcu uchwały Nr LXVI/638/23 z dnia 
25  września 2023  r., o  przystąpieniu do  sporządzenia zmiany miejscowego planu zagospodarowania prze-
strzennego części gminy Grójec dla działek nr 36/9, 35/11, 5/72 i części działki nr 21/4 położonych w Podolu

Zainteresowani mogą zapoznać się z dostępną na tym etapie postępowania dokumentacją sprawy w siedzibie 
Urzędu Gminy i Miasta w Grójcu ul. Piłsudskiego 47, w pokoju 4.

Wnioski do projektu zmiany wyżej wymienionego planu i do prognozy oddziaływania na środowisko można 
składać w terminie 21 dni od daty opublikowania niniejszego obwieszczenia.

Wnioski mogą być wnoszone:

• w formie pisemnej w siedzibie Urzędu Gminy i Miasta w Grójcu,

• ustnie do protokołu w Wydziale Gospodarki Przestrzennej Urzędu Gminy i Miasta w Grójcu,

• za pomocą środków komunikacji elektronicznej bez konieczności opatrywania ich kwalifikowanym podpi-
sem elektronicznym.

Wniosek powinien zawierać nazwisko, imię, nazwę i adres wnioskodawcy, przedmiot wniosku oraz oznacze-
nie nieruchomości, której dotyczy.

Pisma należy kierować na adres Urzędu Gminy i Miasta, ul. J. Piłsudskiego 47, 05–600 Grójec albo w postaci 
elektronicznej, na adres email: urzad@grojecmiasto.pl lub przez platformę ePUAP.

Organem właściwym do rozpatrzenia wniosków jest Burmistrz Gminy i Miasta Grójec.
 DARIUSZ GWIAZDA

BURMISTRZ

Klauzula informacyjna

Zgodnie z art. 13 Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. w sprawie 
ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie swobodnego przepływu takich 
danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE (RODO) podaje się do wiadomości, że administratorem przekazanych da-
nych osobowych jest Burmistrz Gminy i Miasta Grójec. Celem przetwarzania danych jest realizacja zadań związanych 
z procedurą sporządzenia planu miejscowego. Podstawę przetwarzania stanowi ustawa z dnia 27 marca 2003 r. o pla-
nowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym.
Klauzula informacyjna w zakresie ochrony danych osobowych znajduje się na stronie głównej Biuletynu Informacji 
Publicznej Urzędu Gminy i Miasta Grójec – https://bip.grojecmiasto.pl
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KONCeRTY, uROCzYSTOŚCI, 
PRzeMARSze, 
A TO WSzYSTKO z OKAzJI 
106. ROCzNICY OdzYSKANIA 
NIePOdLeGŁOŚCI PRzez 
POLSKĘ. MIeSzKAńCY WzIĘLI 
udzIAŁ W WYdARzeNIACH 
OdBYWAJĄCYCH SIĘ 10 
I 11 LISTOPAdA W MIeŚCIe. 

Inauguracja obchodów rozpo-
częła się w niedzielę 10 listopa-
da koncertem „Rock klasycznie 

dla Niepodległej” w  Grójeckim 
Ośrodku Kultury. Następnie w po-
niedziałek już od rana trwały uro-
czystości patriotyczne z udziałem 
pocztów sztandarowych, służb 
mundurowych, samorządowców 
i mieszkańców. Na dziedzińcu ko-
ścioła przy pomnikach zostały za-
palone znicze pamięci. Kolejnym 
punktem harmonogramu obcho-
dów był koncertu chóru „Fletnia 
Pana”.

Spod kościoła pod wezwaniem 
Miłosierdzia Bożego wszyscy 

przemaszerowali pod pomnik Jó-
zefa Piłsudskiego, gdzie odbyły 
się dalsze uroczystości. Nie zabra-
kło wspólnego odśpiewania hym-
nu państwowego, honorowej salwy 
oraz złożenia kwiatów przed po-
mnikiem marszałka.

Zwieńczeniem tego święta były 
prawdziwa uczta artystyczna w Gró-
jeckim Ośrodku Kultury, jaką zgoto-
wali widowni lokalni artyści.

W  tłumnie wypełnionej sali wi-
dowiskowej podziwialiśmy chóry 
dziecięcy i młodzieżowy „Czyżyki” 

oraz „A  dream of singing”, pod 
przewodnictwem Magdaleny Skru-
czaj, Chór Miasta Grójec pod batu-
tą Liliany Bach oraz Młodzieżową 
Orkiestrę Dętą Ochotniczej Straży 
Pożarnej Grójec.

– Za  obecność dziękuję przede 
wszystkim mieszkańcom, ale rów-
nież samorządowcom i urzędnikom. 
Za aktywny udział w przygotowaniu 
oraz upiększeniu uroczystości dzię-
kuję Centrum Rozpoznania i Wspar-
cia Walki Radioelektronicznej, służ-
bom mundurowym, duchownym 

z Parafii Miłosierdzia Bożego w Grój-
cu, pocztom sztandarowym, wolon-
tariuszom, koordynatorom z Urzędu 
Gminy i  Miasta Grójec oraz Grójec-
kiemu Ośrodkowi Kultury, zespo-
łowi muzycznemu Fletnia Pana, 
Chórowi Miasta Grójec, Chórowi 
Dziecięcemu „Czyżyki”, Chórowi 
Młodzieżowemu „A  Dream of Sin-
ging”, Młodzieżowej Orkiestrze Dę-
tej OSP Grójec, klubowi motocyklo-
wemu „Dominator Grójec”. – składał 
wyrazy podziękowania burmistrz, 
Dariusz Gwiazda.

Grójec świętował odzyskanie 
niepodległości dwa dni
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Końcówka roku w sporcie
z POCzĄTKIeM LISTOPAdA 
GRÓJeCKI OŚROdeK 
SPORTu WYSTARTOWAŁ 
z KOLeJNĄ PROPOzYCJĄ 
dLA dOROSŁYCH 
MIeSzKAńCÓW, OFeRuJĄC 
zAJĘCIA AQuA AeROBIKu. 
RuCH W WOdzIe TO FORMA 
AKTYWNOŚCI POLeCANA 
W SzCzeGÓLNOŚCI OSOBOM 
z CHOROBAMI KRĘGOSŁuPA, 
KOŚCI I STAWÓW. POdCzAS 
ĆWICzeń W WOdzIe 
uRuCHAMIANe SĄ MIĘŚNIe, 
KTÓRYCH RzAdKO 
uŻYWAMY W COdzIeNNYM 
ŻYCIu. dzIĘKI TeMu 
WPŁYWAJĄ NA POPRAWĘ 
KONdYCJI, NIe OBCIĄŻAJĄ 
ORGANIzMu I WzMACNIAJĄ 
KRĘGOSŁuP.

Na grójeckiej pływalni, dzięki 
stałej współpracy ze  Szkołą 
nurkowania Dive Rangers, 

wszyscy chętni, powyżej 8 roku ży-
cia mogli również skorzystać z  baj-
kowej propozycji, czyli lekcji mer-
maidingu, a  dokładnie pływania 
w syrenim ogonie. Kompletnie inna 
technika pływania oraz niecodzien-
ny sprzęt dostarczyły uczestnikom 
niepowtarzalnych wrażeń.

8-go listopada odbył się V Bieg Nie-
podległości w gminie Pniewy, który 
w ramach współpracy międzygmin-
nej wspierany był przez GOS, który 
co  roku stawia sobie za  cel promo-
wanie i  zachęcanie do  aktywnego 
spędzania Święta Niepodległości.

27 listopada 2024 r. w  Hali Spar-
takus miała miejsce Turniejada 

sportowo-językowa, która zakończy-
ła IV już edycję projektu dla dzieci 
Sports&English. Cel tego programu 
to  poszerzanie słownictwa z  języka 
angielskiego w  zakresie wybranych 
Jest to  autorski program sportowo-
-edukacyjny Grójeckiego Ośrodka 
Sportu, w którym biorą udział dzie-
ci z gminy Grójec.

Z  okazji Międzynarodowe-
go Dnia Osób z  Niepełnospraw-
nościami, w  dniu 11.12.2024 
w  Hali Spartakus odbyło się wy-
darzenie sportowe dla dzieci. 
W  ramach projektu „Mistrzowie 
w  akcji” do  Grójca przyjecha-
li: Marek Plawgo – olimpijczyk, 
lekkoatleta, sprinter i  płotkarz, 

Luiza Złotkowska – polska łyż-
wiarka szybka, srebrna i  brązo-
wa medalistka Zimowych Igrzysk 
Olimpijskich, Łukasz Koszarek 
– koszykarz grający na pozycji roz-
grywającego, pięciokrotny mistrz 
Polski, Grzegorz Kotowicz – polski 
kajakarz, dwukrotny brązowy me-
dalista olimpijski oraz Witold Ro-
man siatkarz, olimpijczyk, a obec-
nie prezes Fundacji Druga Droga 
Mistrza, za  sprawą której wyda-
rzenie to  miało miejsce. Prawie 
150 dzieci wzięło udział w sporto-
wym wyzwaniu. Uczniowie z  Ze-
społu Szkół Specjalnych im.  ks. 
Jana Twardowskiego w  Grójcu, 

ze  Specjalnego Ośrodka Szkolno-
-Wychowawczego w Jurkach oraz 
z  Publicznej Szkoły Podstawo-
wej nr 2 w Grójcu wspólnie bawi-
li się podczas wykonywania po-
szczególnych zadań sportowych, 
pod opieką swoich trenerów. Do-
bra zabawa, zdrowa rywaliza-
cja, a  przede wszystkim promo-
wanie aktywności sportowej bez 
podziałów. Projekt, którego auto-
rem i organizatorem jest fundacja 
Druga Droga Mistrza we  współ-
pracy z  Grójeckim Ośrodkiem 
Sportu, współfinansowany był 
ze  środków programu Mazowsze 
serce Polski.

Szachowe Życie Grójca
18 października zostały 
zainaugurowane rozgrywki w III 
Powiatowej Międzyszkolnej 
Lidze Szachowej, której 
współorganizatorami są Grójecki 
Ośrodek Kultury, Gminna 
Jednostka Kultury Dworek 
na Długiej w Warce, Miejsko-
Gminny Ośrodek Kultury 
w Mogielnicy, Miejsko-Gminny 
Ośrodek Kultury w Nowym 
Mieście nad Pilicą oraz Gmina 
Belsk Duży.

Do  rozgrywek przystąpiło 14 
szkół podstawowych z tere-
nu powiatu grójeckiego: PSP 

nr 1 w  Grójcu, PSP Nr 2 w  Grójcu, 
PSP w Bikówku, PSP nr 2 w Mogiel-
nicy, PSP w Lipiu, SP nr 1 w Warce, 
PSP w Lesznowoli, PSP nr 2 w War-
ce, ZS-P w  Nowej Wsi, PSP w  Ko-
narach, PSP w  Belsku Dużym, PSP 
w  Nowym Mieście nad Pilicą, PSP 
we Wrociszewie, PSP w Jeziorze.

Liga uzyskała wsparcie prywat-
nego sponsora. Firma „Ekotrans Bo-
gumił Andryka” ufundowała nagro-
dy rzeczowe w  postaci pucharów 
dla zwycięzców każdego z  pięciu 
turniejów eliminacyjnych oraz pu-
char dla najlepszej zawodniczki 
rozgrywek.

Pierwszy zjazd ligi odbył się w  Ko-
narach, gdzie najlepiej wystartowały 
drużyny z Belska Dużego oraz grójec-
kiej Jedynki, które zgromadziły po  14 
punktów. Za  nimi, inkasując po  12,5 
oczek, finiszowali reprezentanci Wro-
ciszewa oraz Nowego Miasta. Indy-
widualnie z kompletem punktów naj-
lepszy był Wojciech Olejko (PSP Nowe 
Miasto nad Pilicą), drugi – również 
z  „maksem” – Mateusz Pawlak (PSP 
Nowe Miasto nad Pilicą), a  podium 
z czterema oczkami zamknęła Nikola 
Skwarek (PSP Belsk Duży).

Niecały miesiąc później w  PSP nr 
2 w  Mogielnicy miały miejsce drugie 
zawody. Drużynowo ponownie naj-
lepsi byli szachiści z  Belska Dużego 
oraz team z Nowego Miasta (obie szko-
ły zainkasowały po 14,5 punktu). Tuż 

za nimi z czternastoma oczkami zna-
leźli się reprezentanci PSP nr 2 w Grój-
cu. Indywidualnie najlepszy był Mate-
usz Pawlak przed Wojciechem Olejko 
(obaj zawodnicy reprezentujący szko-
łę z Nowego Miasta zdobyli po 5 pkt). 
Na trzecim miejscu uplasował się Ka-
rol Wiciński z PSP nr 2 w Grójcu.

Po dwóch zjazdach ligi zarysowała 
się grupa ucieczkowa złożona z czte-
rech szkół (PSP w Belsku Dużym, PSP 
w Nowym Mieście, PSP nr 1 w Grój-
cu oraz PSP nr 2 w  Grójcu) z  wyraź-
ną kilkupunktową przewagą nad ko-
lejnymi w  stawce placówkami. Jeśli 
kolejne zawody nie przyniosą w  kla-
syfikacji drużynowej poważnych 
zmian, to  możliwe, że  skład finału 
rozgrywek zostanie już praktycznie 
rozstrzygnięty.

GRÓJECKI OŚRODEK 
SPORTU „MAZOWSZE”
ul. Laskowa 17 05–600 Grójec
tel./fax: 048 664 30 42
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Klub z Głuchowa 
występuje 
na poziomie A-klasy 
piąty sezon z rzędu. 
W poprzednich 
rozgrywkach 
bywało, iż 
do ostatnich kolejek 
musiał bić się 
o utrzymanie. 

W  tym sezonie może być 
inaczej, bowiem drużyna 
prowadzona przez trene-

ra Adama Czarneckiego zanotowała 
bardzo udaną rundę jesienną. Dzięki 
siedmiu zwycięstwom i dwóm remi-
som zajmuje szóste miejsce w tabeli 
z  23 punktami na  koncie. Do  lidera 
ze Stromca traci zaledwie pięć oczek. 
Może się też pochwalić najmniejszą 
ilością straconych bramek (18), a pod 
względem goli zaaplikowanych ry-
walom (39) ustępuje tylko liderowi.

WIOSNĄ CHCĄ JESZCZE 
WIĘCEJ

Strzałem w dziesiątkę okazał się po-
wrót do klubu Andrzeja Rogozińskie-
go, który w ostatnim czasie reprezen-
tował barwy KS Stromiec. Napastnik 
świetnie wkomponował się w zespół 
trenera Adama Czarneckiego, wpi-
sując się jesienią aż piętnaście razy 
na listę strzelców. Ważnym ruchem 
okazało się też pozyskanie latem do-
świadczonego wychowanka Mazow-
sza Grójec, Daniela Nojka (również 
z KS Stromiec), który stał się ważną 
postacią zespołu.

Prezes klubu z  Głuchowa, Ro-
bert Małek, ma  nadzieję, iż w  dru-
giej części sezonu uda się jeszcze 
poprawić pozycję w  tabeli. – W  po-
jedynkach z  drużynami z  czołówki 

rywalizowaliśmy jak równy z  rów-
nym. Straciliśmy natomiast punkty 
z zespołami z środka tabeli – mówi.

Zimą klub będzie chciał przede 
wszystkim utrzymać dotychczaso-
wą kadrę. – Liczymy też na  powro-
ty zawodników po  kontuzjach i  bę-
dziemy rozglądali się między innymi 
za  bramkarzem, który zwiększy ry-
walizację na tej pozycji – zapowiada 
sternik GPSZ.

NIE MOGĄ SIĘ 
JUŻ DOCZEKAĆ 
PRAWDZIWEJ TRAWY

Zdecydowanie poniżej oczekiwań 
wypadli natomiast piłkarze Mazow-
sza Grójec, którzy na  półmetku roz-
grywek zajmują dopiero dziesiąte 

miejsce w  tabeli Radomskiej Ligi 
Okręgowej. Po udanym poprzednim 
sezonie i  zapowiedziach trenera Je-
rzego Engela jr, kibice liczyli, iż po-
pularni „żółto-niebiescy” włączą się 
do walki o awans do V ligi.

Szkoleniowiec przyznaje, iż przy-
czyn słabszej dyspozycji jego zespołu 
było co najmniej kilka. – Nasza kadra 
była trochę węższa niż w poprzednim 
sezonie, a z każdym miesiącem pogłę-
biały się problemy zdrowotne kluczo-
wych zawodników spowodowane ko-
niecznością ciągłej gry na  sztucznej 
nawierzchni. Musieliśmy oszczędzać 
piłkarzy i  w  wielu meczach nie mo-
gliśmy przez to zagrać w optymalnym 
składzie – tłumaczy Jerzy Engel.

Nie traci on jednak optymizmu. 
– Już nie możemy się doczekać, 

kiedy otwarty po  modernizacji zo-
stanie nasz stadion. Zakładamy, iż 
już sam powrót na naturalne boisko 
i  korzystniejszy terminarz wiosną, 
przełożą się na  entuzjazm drużyny, 
a  co  z  tym idzie na  lepsze wyniki – 
podkreśla trener.

Wiadomo już, iż wiosną w  Ma-
zowszu zabraknie trzech zawodni-
ków sprowadzonych do klubu latem: 
obrońcy Andrzeja Karbowskiego, po-
mocnika Jarosława Tarwackiego 
oraz napastnika Oskara Broćka. Tre-
ner zapowiada natomiast, iż w  dru-
żynie będzie można zobaczyć wię-
cej twarzy z drużyny juniorów. Jerzy 
Engel liczy także na dwóch doświad-
czonych graczy – obrońcę Grzegorza 
Skowrońskiego i napastnika Michała 
Orłowskiego, którzy wracają do pełni 

zdrowia po  poważnych kontuzjach. 
Ostateczne konsultacje lekarskie 
mają oni przejść w połowie stycznia, 
i  od  ich wyników trener uzależnia 
ewentualne kolejne ruchy kadrowe.

POTRZEBNY STABILNY 
SKŁAD

Jeszcze więcej powodów do  zmar-
twień niż Mazowsze, ma KS Leszno-
wola, która po  rundzie jesiennej za-
myka tabelę swojej grupy radomskiej 
A-klasy. Podopieczni trenera Ma-
teusza Kalinowskiego ugrali zaled-
wie cztery punkty, i wiosną czeka ich 
ciężki bój o utrzymanie.

– W  tej rundzie nic nam nie za-
grało – przyznaje prezes klubu, a za-
razem czynny zawodnik, Karol Ko-
łecki. – Personalnie byliśmy mocno 
ograniczeni, szczególnie podczas 
meczów wyjazdowych. Różne spra-
wy osobiste i kontuzje spowodowały, 
że  nie mieliśmy tak szerokiej kadry, 
jak oczekiwaliśmy przed sezonem 
– dodaje.

W klubie z Lesznowoli nie składają 
jednak broni. – Będziemy pracować 
nad tym, żeby mieć stabilny skład 
wiosną. Być może przyjdą nowe oso-
by. To powinno przełożyć się na lep-
sze wyniki sportowe i  pozwolić 
na  przeskoczenie punktowo dwóch-
-trzech drużyn, które są przed nami 
– mówi Karol Kołecki.

MATEUSZ ADAMSKI

Święta Bożego Narodzenia 
od zawsze pozytywnie 
kojarzą się z kolędowaniem, 
biesiadowaniem i prezentami. 

W   ciągu naszej wielowie-
kowej tradycji biesiado-
wanie było ograniczone 

tylko do Świąt, a w dni powszednie 
raczej jadaliśmy skromnie i  do  tego 
ciężko pracowaliśmy fizycznie. 
Obecnie „świąteczne posiłki” zja-
damy na  co  dzień, nie żałując so-
bie smakołyków, a  aktywność fi-
zyczną ograniczamy do  minimum. 
Taka to  już nasza ludzka natura, 
w  której drzemie trochę leniucha 
i łakomczucha.

W  ciągu Świąt możemy przy-
tyć nawet od 3 do 5 kilogramów! Je-
den kilogram tkanki tłuszczowej 
powstaje, gdy nie zagospodarujemy 

7000 kcal. Dostarczenie takiej ilo-
ści energii podczas świątecznego sie-
dzenia za stołem wcale nie jest takie 
trudne. Niestety dodatkowe kilogra-
my będzie ciężko zrzucić, a  może 
się okazać, że  zostaną z  nami już 
na zawsze.

Często zapominamy, że  alkohol 
jest bogatym źródłem energii. Ła-
two jest przytyć chętnie wznosząc 
toasty z najbliższymi i stale uzupeł-
niając pusty kieliszek. Butelka piwa 
jasnego 0,33  l to  230 kcal, kieliszek 
wódki – 110 kcal, koniaku 50  ml – 
160 kcal, kieliszek wina czerwone-
go słodkiego 120  ml – 115 kcal. Na-
leży tu zaznaczyć, że alkohol nie jest 
obojętny dla naszego zdrowia i  nie 
ma bezpiecznej dawki która by nam 
nie szkodziła.

Podczas świątecznych posił-
ków warto korzystać z  małych ta-
lerzy. Podświadomie będziemy na-
kładać mniejsze porcje. Jedzmy 
powoli, rozkoszując się każdym kę-
sem, bo  im szybciej zjemy tym zje-
my więcej! Zamiast 4 kawałków 
karpia – zjedzmy jeden! Dobrze 
jest odejść od  stołu z  lekkim uczu-
ciem niedosytu. Do  mózgu dopie-
ro po  20 minutach dociera sygnał, 

że  jesteśmy najedzeni. Ciasta nale-
ży kroić na  małe porcje, a  i  tak wa-
tro podzielić się swoim kawałkiem 
z mężem czy żoną. Święta z ograni-
czeniem słodyczy będą równie uda-
ne jak zawsze. Podarujmy bliskim 
świeże lub suszone owoce, migda-
ły lub orzechy zamiast bombonier-
ki. Na stole zamiast cukierków niech 
staną owoce, pestki ze  słoneczni-
ka lub dyni, a do pochrupania może 
być marchewka. Jest dużo przepisów 
na  doskonałe ciasta wykorzystują-
ce naturalną słodycz marchewki czy 
bakalii i nie wymagające dodatkowe-
go słodzenia.

Trzeba również pamiętać, że  tra-
dycyjne wigilijne potrawy z  grzy-
bami nie nadają się do spożycia dla 
dzieci, osób starszych i chorych. Uży-
te grzyby muszą być ze sprawdzone-
go źródła, by nam nie zaszkodziły.

Świąteczne spędzanie czasu nie 
może ograniczyć się tylko do  sie-
dzenia za  stołem. Koniecznie trze-
ba wyjść na  spacer. Porzucać się 
śniegiem (o  ile będzie), iść z  dzieć-
mi na sanki. Ale gdy pogoda nie bę-
dzie sprzyjać, to  i  tak nie możemy 
Świąt spędzić na  kanapie przed te-
lewizorem. Już wcześniej zadbajmy, 

by  Mikołaj pod choinką położył 
również prezenty dające możliwość 
wspólnego i  aktywnego spędzania 
czasu, np.  gry, klocki, kije do  nordic 
walking (najlepiej dwa komplety dla 
niej i  dla niego). Podczas Świat wy-
łączmy telewizor! Jest to  czas prze-
znaczony dla rodziny i przyjaciół.

Za dodatkowe świąteczne kilogra-
my często odpowiedzialne jest „po-
świąteczne dojadanie”. Bo  nawet je-
śli uda nam się zwalczyć pokusę 

świątecznego obżarstwa, to  co  zro-
bić z  resztkami?! Więc dojadamy, 
by  się nie zepsuło! Radą na  to  jest 
mrożenie produktów lub zaniesie-
nie ich do pracy, gdzie wszyscy spró-
bują naszych smakołyków, a my nie 
przytyjemy. Przy okazji będzie miło, 
serdecznie i  atmosferę świąt utrzy-
mamy dłużej.

BOŻENA JANUS
POWIATOWA STACJA SANITARNO-

-EPIDEMIOLOGICZNA W GRÓJCU

W derbach gminy GPSZ Głuchów pokonał KS Lesznowola 7:0 (FOT. SZYMON WÓJCIK)

By nie przytyć w Święta

GPSZ GŁUCHÓW ZANOTOWAŁ NAJLEPSZĄ PIERWSZĄ CZĘŚĆ SEZONU 
OD CZASU, KIEDY KLUB AWANSOWAŁ DO A-KLASY. PONIŻEJ OCZEKIWAŃ 
WYPADŁY ZA TO MAZOWSZE GRÓJEC I KS LESZNOWOLA.

To była udana piłkarska jesień  
dla piłkarzy z Głuchowa
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Serca otwarte  
dla poszkodowanych w powodzi
W obliczu tragedii, 
jaką była powódź, 
mieszkańcy 
powiatu grójeckiego 
okazali niezwykłą 
solidarność.

W  październiku mieszkańcy 
powiatu grójeckiego gości-
li u siebie seniorów ze Stro-

nia Śląskiego, którzy znaleźli tu chwi-
lę wytchnienia i  wsparcia. Dzięki 
zaangażowaniu wielu osób, poszko-
dowani w  powodzi mogli na  chwi-
lę zapomnieć o  trudnych chwilach 
i  cieszyć się życzliwością nowych 
przyjaciół.

Seniorzy ze  Stronia Śląskiego, któ-
rzy znaleźli schronienie w  Łejków-
ce (gm. Nowe Miasto), zostali otocze-
ni opieką i ciepłem. Piękne otoczenie 
sprzyjało odpoczynkowi psychicz-
nemu, a  przygotowany dla nich pro-
gram wypełniony był różnorodnymi 
aktywnościami.

KULTURALNE AKCENTY

Wizyta seniorów zbiegła się w  cza-
sie z inauguracją nowego roku akade-
mickiego Grójeckiego Uniwersytetu 
Otwartego, która odbyła się 7  paź-
dziernika. Seniorzy mieli okazję wy-
słuchać koncertu Andrzeja Frajndta 
oraz zobaczyć przygotowany specjal-
nie dla nich występ Pań z Grupy Ta-
necznej prowadzonej w  Grójeckim 
Ośrodku Kultury przez Krzysztofa 
Pracownika.

Wieczorem Aktorki Grójeckie-
go Uniwersytetu Otwartego z  Teatru 
Dojrzałej Młodości ukazały gościom 
artystyczną ucztę podczas spektaklu 
„Być Kobietą, czyli Szaleństwa Doj-
rzałej Młodości”. Była to  także oka-
zja do wsparcia finansowego poszko-
dowanych. Cały dochód ze sprzedaży 
biletów został przekazany na rzecz se-
niorów ze Stronia Śląskiego.

WYSTĄPILI 
CHARYTATYWNIE DLA 
POWODZIAN

W czwartek, 7 listopada Teatr Rodzin-
ny ponownie uraczył mieszkańców 
jabłkowej stolicy wspaniałym spek-
taklem komediowym pt. „Spadkobier-
ca”. Aktorzy wystąpili, aby wesprzeć 
powodzian z Lądka Zdroju.

Wydarzenie rozpoczęło się od  wy-
stąpienia Dyrektor Centrum Kultu-
ry i Rekreacji w Lądku- Zdroju (CKiR), 
Karoliny Sierakowskiej. W swoim po-
dziękowaniu nie kryła wzruszenia 
oraz wyraziła, jak ważna jest jakakol-
wiek forma pomocy. Wszystkie środ-
ki zebrane ze sprzedaży biletów zosta-
ły przekazane na odbudowanie CKiR 
w Lądku.

Tytułowa komedia to już 16. sztuka 
wystawiona przez amatorską grójecką 
trupę aktorów – Teatr Rodzinny. Re-
żyserami są małżeństwo Ewa i Grze-
gorz Rejer, którzy od wielu lat tworzą 

spektakle, przyświecając sobie mak-
symą: „Świat jest smutny, więc trze-
ba go rozweselić”. Zgodnie z tym zało-
żeniem, „Spadkobierca” jest komedią 
pełną zaskakujących i  niebanalnych 
żartów, trafiającą do  różnych grup 
wiekowych.

SPOTKANIA Z WŁADZAMI 
I LOKALNYMI 
PRZEDSIĘBIORCAMI

Seniorzy mieli także okazję spotkać 
się z Burmistrzem Dariuszem Gwiaz-
dą oraz Przewodniczącą Rady Miej-
skiej, Dorotą Niedbałą. Miłe spotka-
nie zostało uświetnione wspólnym 
obiadem przygotowanym przez wła-
ściela restauracji „Staromiejska” Rafa-
ła Pawlaka.

ŚWIĄTECZNA 
NIESPODZIANKA DLA 
SENIORÓW ZE STRONIA 
ŚLĄSKIEGO

Blisko 70 członków Klubu Seniora 
Familia z  zorganizowało akcje mi-

kołajkową dla potrzebujących ró-
wieśników dotkniętych powodzią.

Magazyn darów mieścił się 
w  siedzibie klubu przy grójec-
kiej pływalni „Wodnik”. W  miko-
łajkowy piątek (6  grudnia) odbyło 
się wielkie pakowanie wszystkich 
prezentów – ubrań, pościeli, zaba-
wek, ręczników, kołder, poduszek, 
bielizny oraz środków czystości. 
Członkowie klubu wykonali jesz-
cze ozdoby choinkowe dla dzieci, 

a  wszystko trafiło prosto do  Stro-
nia Śląskiego. Transport udało się 
zapewnić dzięki Barbarze Lipskiej.

– Dobro powraca. Mieliśmy taką 
wewnętrzną potrzebę pomóc kole-
gom i koleżankom, których pozna-
liśmy, podczas ich październiko-
wego pobytu w  Grójcu. Byli tacy, 
którzy stracili wszystko i  to  wy-
woływało w  nas taką reakcję po-
trzeby pomagania. Zachęcamy 
wszystkich do  takiego działania 

– relacjonowała Małgorzata Rupie-
wicz z „Familii”.

PODZIĘKOWANIA 
I WZRUSZENIA

Na zakończenie swojego pobytu, se-
niorzy ze  Stronia Śląskiego przygo-
towali specjalny występ, podczas 
którego podziękowali wszystkim, 
którzy przyczynili się do  zorgani-
zowania ich pobytu w  powiecie 

grójeckim. Wiersze i  piosenki wy-
konane przez seniorów wzruszyły 
wszystkich obecnych na sali.

Historia gościnności mieszkań-
ców powiatu grójeckiego wobec se-
niorów ze Stronia Śląskiego jest do-
wodem na  to, że  w  obliczu tragedii 
ludzie potrafią się jednoczyć i  oka-
zywać sobie wzajemne wsparcie. 
To  piękny przykład solidarności 
i empatii.

REDAKCJA

Aktorki w spektaklu Być Kobietą
Aktorzy Teatru Rodzinnego - od lewej Agnieszka Stolarska, Krzysztof 
Kochanski, Aleksandra Maliszewski i Grzegorz-Rejer

Mikołajkowa niespodzianka dla swoich rówieśników  
(FOT. KLUB SENIORAFAMILIA)

Od lewej Redaktor i wydawca MazowieckaTV Witold Wójcik, dyr. GOK Monika Woźniak, burmistrz Dariusz 
Gwiazda, przewodnicząca rady miejskiej Dorota Niedbała

Seniorzy z terenów dotkniętych powodzią
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Reżyserska odwaga

W sobotę 26 października 
Dyskusyjny Klub Filmowy gościł 
wyjątkowego twórcę, operatora, 
a także reżysera – Marcina 
Koszałkę

Najpierw święcił triumfy w do-
kumencie, a  na  ostatnim Fe-
stiwalu Polskich Filmów Fa-

bularnych w  Gdyni także w  fabule. 
Za film „Biała odwaga” otrzymał 2 na-
grody: za reżyserię oraz za współautor-
stwo scenariusza. Nagrody otrzymali 
także: Sandra Drzymalska (najlepsza 
aktorka) oraz Julian Świeżewski (naj-
lepszy aktor drugoplanowy). To  wiel-
ki sukces i  właśnie z  tej wyjątkowej 
okazji, w  końcu udało nam się ugo-
ścić Marcina Koszałkę w Grójcu. Przy-
jechał do nas specjalnie ze swojego ro-
dzinnego Krakowa.

SKOMPLIKOWANA 
HISTORIA

Marcin, tworząc film, chciał połączyć 
swoje zamiłowanie do  wspinaczki 
górskiej z tematem goralenvolku, czy-
li historii wojennej kolaboracji górali 
z niemieckim okupantem. Historii, jak 
wszystko zazwyczaj, skomplikowanej 
i  nieoczywistej. Połączył perspekty-
wę osobistą głównego bohatera z ko-
niecznością dokonywania trudnych 
wyborów przez całą podhalańską spo-
łeczność. Gdy wielka historia zmu-
sza zwykłych ludzi do podejmowania 

decyzji żadna z  nich nie jest oczywi-
sta i  łatwa. Gdy do  tego wszystkiego 
własna rodzina też zmusza do wyrze-
czenia się miłości swojego życia kon-
sekwencje dla wszystkich mogą być 
tylko opłakane.

PODHALAŃSKI LUD

„Biała odwaga” to bez wątpienia film, 
który warto obejrzeć. Warto tez prze-
czytać książkę polecaną przez naszego 
gościa: „Goralenvolk. Historia zdrady” 
Wojciecha Szatkowskiego. Na spotka-
niu dowiedzieliśmy się o  historycz-
nych i antropologicznych podstawach 
pojawienia się ludu podhalańskiego 
u  podnóży Tatr. Górale, symbol pol-
skości i  katolicyzmu, mają swoje po-
chodzenie w  połączeniu polskich 
banitów uciekających do  krainy nie-
dostępnej dla królewskiej jurysdykcji 
oraz niemieckich i wołoskich osadni-
ków. Pierwszy kościół w  Zakopanem 
pojawiał się dopiero w XIX wieku. Toż-
samość górali w czasie II wojny świa-
towej wcale nie musiała być tak oczy-
wista jak nam się mogłoby wydawać.

To  wszystko i  jeszcze więcej pró-
buje nam pokazać ten znakomity 
twórca w swoim znakomitym filmie. 
Marcin Koszałka, tworząc „Białą od-
wagę”, mniej próbował oceniać, a bar-
dziej próbował zrozumieć. Wydaje się, 
że  udzieliło się to  i  widzom podczas 
seansu oraz spotkania.

GRZEGORZ RYLSKI

Serwus wesoła ferajno!

Andrzejki w Grójcu obfitowały 
w wyjątkowe wydarzenie dla 
miłośników kina. Po projekcji 
emocjonującego filmu 
biograficznego „Kulej”, w którym 
Konrad Eleryk wcielił się w postać 
barwnego warszawskiego 
cwaniaka, przyjaciela Jerzego 
Kuleja, odbyło się długo 
oczekiwane spotkanie z aktorem.

Atmosfera w  sali kinowej 
po  projekcji była niezwykle 
gorąca. Widzowie, poruszeni 

historią życia legendarnego polskiego 
boksera, chłonęli każde słowo wypo-
wiadane przez Grzegorza Rylskiego, 
który prowadził spotkanie w ramach 
Dyskusyjnego Klubu Filmowego 
„Jasminum”

SZCZERY I NIESFORNY

Aktor, znany ze swojej szczerości i dy-
stansu do  siebie, opowiedział o  kuli-
sach pracy nad filmem, zdradził kilka 
anegdot z planu i podzielił się reflek-
sjami na temat swojej postaci. Okaza-
ło się, że  Eleryk, choć dziś kojarzony 
głównie z aktorstwem, miał zupełnie 

inne plany na swoją przyszłość. Jako 
młody chłopak trenował boks taj-
ski, lecz kontuzja pokrzyżowała pla-
ny. Jego burzliwa młodość, naznaczo-
na m.in. wyrzuceniem z trzech szkół 
za niesforne zachowanie, była daleka 
od  obecnego wizerunku spokojnego 
i refleksyjnego artysty.

– W sumie nie wiedziałem co mam 
robić w  życiu, przyszła jedna propo-
zycja poważna, zaraz potem następ-
na. Trochę mnie to  wyjęło czasowo. 
Pamiętam jak stałem na  przystan-
ku przy placu Trzech Krzyży i wysze-
dłem z zajezdni autobusowej. Wisiało 
takie ogłoszenie na latarni o zajęciach 
aktorskich. Pomyślałem sobie, czemu 
nie. Często w  liceum udawałem pi-
janego, osobę po  narkotykach. Przy-
jeżdżała policja. Po zbadaniu zawsze 
okazywałem się trzeźwy (…) przygoto-
wałem dwa monologi z „Buntownika 
z wyboru”. To były moje pierwsze tek-
sty nauczone na pamięć – opowiadał 
w trakcie spotkania.

INACZEJ NIŻ WSZYSCY

Ciekawostką jest fakt, że  Konrad 
Eleryk nigdy nie pił alkoholu. Jak 

sam przyznał podczas spotkania, 
aktorstwo stało się dla niego spo-
sobem na  wyrażenie siebie i  prze-
żywanie różnych doświadczeń bez 
konieczności sięgania po używki.

– Zawsze chciałem i robiłem ina-
czej, niż wszyscy. U  mnie na  Gro-
chowie (dzielnica Warszawy przyp. 
red.) królowała heroina. Wszę-
dzie były strzykawki na  klatkach, 
mnóstwo moich znajomych zabra-
ła heroina. Poszedłem w  sport, jak 
mój brat cioteczny. Postanowiłem, 
że nie będę ruszał alkoholu i  jakoś 
tak w tym trwam do tej pory – od-
powiedział na  pytanie Grzegorza 
Rylskiego.

Po  spotkaniu widzowie mie-
li okazję zrobić sobie pamiątko-
we zdjęcia z  aktorem. Spotkanie 
z  Konradem Elerykiem było nie-
zapomnianym przeżyciem dla 
wszystkich uczestników. Aktor 
swoją otwartością i szczerością zy-
skał jeszcze więcej sympatii. Film 
„Kulej” i  spotkanie z  jego gwiazdą 
to  wydarzenie, które na  długo po-
zostanie w  pamięci mieszkańców 
Grójca.

SW

(FOT. GRÓJECKI OŚRODEK KULTURY)

Sławny spektakl baletowy w Grójcu
We wtorek 
(5 listopada) 
na deskach sceny 
Grójeckiego Ośrodka 
Kultury gościł jeden 
z najsławniejszych 
spektakli baletowych.

Jezioro Łabędzie” to  wy-
jątkowy spektakl baleto-
wy, wspaniale wykonany 

przez renomowany Królewski Ba-
let Klasyczny pod dyrekcją Mar-
cina Rolczyńskiego. Ta klasyczna 
produkcja, stworzona przez Pio-
tra Czajkowskiego, jest jednym 
z  najbardziej znanych i  ukocha-
nych baletów na  całym świecie. 
Spektakl „Jezioro Łabędzie” opo-
wiada poruszającą historię mi-
łości, magii i  poświęcenia. Fabu-
ła koncentruje się wokół młodego 
księcia Zygfryda, który zakochuje 
się w  pięknej Odettcie, przemie-
nionej w  łabędzia przez potęż-
nego czarnoksiężnika. Zdespero-
wany, czarnoksiężnik Rothbart 
przysięga zniszczyć ich miłość, 
wprowadzając intrygi, manipula-
cje i złudzenia.

LEKKOŚĆ, PRECYZJA, 
PERFEKCJA!

Czy miłość i determinacja będą wy-
starczające, aby pokonać siły zła? Ko-
stiumy przygotowane przez Mar-
tę Bartosik odzwierciedlają piękno 
i elegancję baletu klasycznego, a sce-
nografia ożywia baśniowy świat 
i  jego magię. Choreografia, za  którą 
odpowiedzialność wziął Alessandro 
Bonavita, przypomina o najważniej-
szych elementach tańca klasycznego 
– lekkości, precyzji, perfekcji formy, 

a  jednocześnie pozwala na  wyraże-
nie emocji i przeżyć bohaterów.

WIELKI KOMPOZYTOR

Towarzysząca spektaklowi muzyka 
Piotra Czajkowskiego jest niewątpli-
wie jednym z najpiękniejszych i naj-
bardziej rozpoznawalnych utworów 
baletowych wszech czasów. W  po-
łączeniu z  magią tańca baletowe-
go stwarza niepowtarzalne przeży-
cia dla widzów. „Jezioro Łabędzie” 
w  wykonaniu Królewskiego Baletu 
Klasycznego prowadzonego przez 
Marcina Rolczyńskiego to spektakl, 
który porusza dusze, wciąga w świat 
baśni i czaruje swoją elegancją oraz 
pięknem. Jest to  produkcja, która 
zachwyci zarówno miłośników ba-
letu, jak i  tych, którzy dopiero od-
krywają urok sztuki tanecznej.

– Najsławniejszy spektakl baleto-
wy z piękną muzyką Piotra Czajkow-
skiego, w  międzynarodowej obsa-
dzie na  scenie Grójeckiego Ośrodka 
Kultury; nie śmiałam o tym marzyć, 
a  jednak – skomentowała wydarze-
nie dyrektor GOK Monika Woźniak.

GRÓJECKI OŚRODEK KULTURY
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Zespół IRA rozgrzał grójecką 
publiczność podczas 
tegorocznego Festiwalu Jabłka
28 września, odbyła 
się kolejna edycja 
Festiwalu Jabłka 
w Grójcu. 

Wydarzenie przyciągnęło 
tłumy z  całego regionu, 
które bawiły się przy mu-

zyce legendarnego polskiego zespo-
łu IRA! Co  jeszcze działo się pod-
czas tegorocznego festiwalu?

OWOCOWY POCZĄTEK

Festiwal Jabłka tradycyjnie roz-
począł się od  przemarszu owoco-
wej parady, na  czele której stanęła 
Młodzieżowa Orkiestra Dęta OSP 
Grójec pod przewodnictwem ka-
pelmistrza Aleksandra Nogalskie-
go. Po  zakończeniu parady wszy-
scy uczestnicy wspólnie zatańczyli 
belgijkę oraz grójeckiego poloneza, 
co  dodało wydarzeniu wyjątkowej 
energii.

KONKURS EKOLOGICZNY

Tuż po tanecznej zabawie odbyło się 
wręczenie nagród w konkursie eko-
logicznym, którego celem było pro-
mowanie troski o środowisko natu-
ralne, organizowanego przez Urząd 
Gminy i  Miasta Grójec. Uczestnicy 
podzieleni na  grupy wiekowe mie-
li za  zadanie wykonać ekologiczne 
ramki z surowców wtórych.

Nagrody w  konkursie wręczyli 
burmistrza Dariusz Gwiazda wraz 
ze  swoim zastępcą Jarosławem 
Rupiewiczem.

LUDOWE OPOWIEŚCI 
Z DAWNYCH CZASÓW

Jednym z  ważniejszych punktów 
programu było przedstawienie ar-
tystyczne przygotowane przez ka-
pelę „Odloty”. W ramach spektaklu 
zaprezentowano dawne polskie za-
bawki ludowe, a  całość była okra-
szona piękną polską muzyką, taką 
jak polka, oberek czy wiwaty.

LOKALNA KUCHNIA

Organizatorzy Festiwalu Jabłka za-
dbali również o  strefę gastrono-
miczną. Uczestnicy mieli okazję 
spróbować lokalnych potraw, na-
pojów i  deserów przygotowanych 
z  regionalnych jabłek. Na  stołach 
pojawiły się szarlotki, babeczki, 
pierogi z  kaszanką i  jabłkiem, bur-
gery z  jabłkiem oraz soki jabłkowe. 
Większość smakołyków przygo-
towały Koła Gospodyń Wiejskich 
z  regionu Grójca, czym zachwyci-
ły uczestników, a  także jury, które 
miało wskazać najlepszą szarlotkę 
regionu.

WYSTĘPY ARTYSTYCZNE

Po  kulinarnych atrakcjach przyszedł 
czas na  występy artystyczne. Na  sce-
nie podziwiano taneczny pokaz Gró-
jeckiego Uniwersytetu Otwartego oraz 
spektakl komediowy w  wykonaniu 
Macieja Osiejewskiego, prawdopodob-
nie najwyższego klauna na świecie.

Wieczorem na  scenę wkroczył ze-
spół Old-Gold pod przewodnic-
twem Krzysztofa Wołukanisa, któ-
ry porwał publiczność rockowymi 
coverami najpopularniejszych pol-
skich zespołów, takich jak Dżem, 
Lady Pank czy Perfect. Usłyszeć moż-
na było kultowe utwory, w tym „We-
hikuł Czasu” i  „Listy do  M.”, które 

zgromadzona publiczność śpiewała 
razem z zespołem.

WIELKI FINAŁ

Zwieńczeniem grójeckiego Festiwa-
lu Jabłka był koncert legendarnego 
polskiego zespołu rockowego IRA. 
Zgromadzona publiczność świetnie 

bawiła się przy takich hitach jak „Ona 
jest ze snu”, „Nadzieja” oraz „Wiara”.

Festiwal Jabłka w  Grójcu ponow-
nie okazał się wyjątkowym lokalnym 
wydarzeniem międzypokoleniowym, 
podczas którego mogliśmy zjeść lo-
kalne potrawy, a także posłuchać do-
brej muzyki.

DOMINIK PODWORSKI
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Muzyczna Podróż po Ameryce
Co łączy Grójec 
i Nowy Jork? 
Oczywiście jabłko. 
Na jeden dzień, 
Grójec stał się 
amerykańską, 
rozśpiewaną 
metropolią zwaną 
„Big Apple”. 
A to wszystko 
za sprawą XXIII 
Ogólnopolskiego 
Festiwalu Piosenki 
Angielskiej, 
który odbył się 
w czwartek, 
12 grudnia.

Tegoroczny festiwal na  sce-
nie Grójeckiego Ośrod-
ka Kultury odbył się pod 

patronatem Burmistrza Gminy 
i  Miasta Grójec, Dariusza Gwiaz-
dy. Motywem przewodnim była 
„Podróż po  Ameryce” („Tour of 
America”).

WYKONAWCY Z CAŁEJ 
POLSKI

Niemal czterdziestu wykonaw-
ców wyłonionych spośród prze-
słanych zgłoszeń, zaprezentowało 
utwory na  bardzo wysokim po-
ziomie, a widownia wspierała ich 
gromkimi brawami. Muzyka i tek-
sty amerykańskich autorów i pio-
senkarzy bawiły grójecką  widow-
nię. Wykonawcy utworów  m.in. 
z  Warszawy, Radomia, Kielc, Za-
mościa, Chełma, Lublina i  oczy-
wiście Grójca i  okolic, niejeden 
raz wprowadzili zgromadzoną pu-
bliczność w  magiczną atmosferę. 
Znakomity gościnny występ Alek-
sandry Maliszewskiej w  utwo-
rze „Empire State of Mind” (Alicia 
Keys) przeniósł publiczność, cho-
ciaż na  chwilę, na  ulice Nowego 
Jorku. Według Ady Pośnik – po-
mysłodawczyni i  przewodniczą-
cej Jury festiwalu, prezentowane 
utwory pokazały zgromadzonej 
publiczności różnorodne style 
największego rynku muzycznego 
na świecie.

PODZIĘKOWANIA

Organizatorzy festiwalu: Grójec-
ki Ośrodek Kultury, Liceum Ogól-
nokształcące im. P. Skargi w Grój-
cu oraz Szkoła Języków Obcych 
„ENGLINK”, składają podzięko-
wania wszystkim osobom, któ-
re przyczyniły się do  organiza-
cji 23. edycji festiwalu. Podobnie 
jak w  poprzednich latach, festi-
wal cieszył się dużym zaintereso-
waniem wśród uzdolnionych wy-
konawców z  całego kraju, dzięki 
czemu zgromadzona publiczność 
mogła cieszyć się wysokim pozio-
mem wykonywanych utworów.

Podziękowania dla głównych 
sponsorów festiwalu: p. Dariu-
sza Gwiazdy – Burmistrza Gminy 
i  Miasta Grójec, Rady Rodziców 
przy grójeckim L.O. im.  P. Skargi 

oraz L.O. im.  P. Skargi w  Grójcu. 
Dziękujemy również wydawnic-
twom Oxford University Press, 
Macmillan Polska i Pearson.
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Patrycja Kulicka. Laureatka Grand Prix i Nagrody Dyrektora GOK  
(FOT. MARTA PASZKOWSKA) Gabriela Wolska. I miejsce w kat. powyżej 16 lat (FOT. GRAŻYNA DUBIEL)

Finaliści Festiwalu Piosenki Angielskiej 2024 (FOT. GRAŻYNA DUBIEL)

Wolontariusze z LO Grójec

Zespól z SP w Lewiczynie. Grand Prix Publiczności (FOT. MARTA 
PASZKOWSKA)

KLASYFIKACJA KOŃCOWA

Główną nagrodę Grand Prix Festiwalu zdobyła Patrycja Kulicka z Mszczonowa, zwyciężczyni kategorii 14–16 lat, za wykonanie utworu „Without you”. Zdobyła ona 
również nagrodę specjalną dyrektora Grójeckiego Ośrodka Kultury, p. Moniki Woźniak. Laureatami festiwalu w pozostałych kategoriach zostali: Hanna Wojtczak 
(Grójec, „Gypsy”) – kategoria 10–13 lat, Gabriela Wolska (Skarżysko-Kamienna, „Hurt”) – kategoria powyżej 16 lat. Nagrodę publiczności otrzymała grupa z pań-
stwowej Szkoły Podstawowej w Lewiczynie („Let’s get loud”). Nagrodę przyjaciela festiwalu, p. Macieja Szlachety, została wręczona Boryslavie Bilotserkivskiej 
(Warszawa, „It’s my life”). Nagroda specjalna dyrektor L.O. im. P. Skargi w Grójcu, p. Małgorzaty Czacharowskiej, powędrowała do Mai Drzewek i Zofii Bąk z kate-
gorii: zespoły (Tarczyn, „Demons”). Pozostali nagrodzeni w poszczególnych kategoriach to: powyżej 16 lat – Oliwia Baranek (II miejsce, Radom), Hanna Marszałek 
(III miejsce, Radom), wyróżnienia: Zuzanna Krawczyk (Radom) i Lidia Machnicka (Stara Iwiczna), 14–16 lat – Michał Kowalczyk (II miejsce, Chojnów), Lena Opałka 
(III miejsce, Wola Żyrowska), wyróżnienia: Weronika Jaworska (Radom) i Marcelina Michalczak (Warszawa), 10–13 lat – Anna Jankowska (II miejsce, Mszczonów), 
Hanna Adamczyk (III miejsce, Rogów), wyróżnienia: Lena Kuśmierczyk (Zamość) i Karina Pieniążek (Piekary).
Cieszymy się niesłabnącym zainteresowaniem w rozwijanie pasji śpiewania oraz determinacją uczestników, i ich opiekunów, aby czerpać radość z muzyki, popra-
wiać znajomość języka angielskiego i nabywać doświadczenie sceniczne. Mamy nadzieję, że w kolejnych latach publiczność grójecka będzie mogła ponownie 
cieszyć się z występów uzdolnionych muzycznie wykonawców z całego kraju.
Serdecznie gratulujemy wszystkim uczestnikom oraz zapraszamy do Grójca na kolejną edycję festiwalu już za rok.


